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PROTOKÓŁ NR X/11 

 

z  X  zwyczajnej  sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

w kadencji 2010-2014 

13 czerwca 2011 roku 

Sala Kolumnowa w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Lubuskiego 

w Zielonej Górze 

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad X zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko otworzył X zwyczajną sesję Sejmiku Województwa 

Lubuskiego kadencji 2010–2014 i powitał uczestniczących w sesji Radnych Województwa Lubuskiego 

oraz Zarząd Województwa Lubuskiego z Marszałkiem Województwa Panią Elżbietą Polak na czele. W 

imieniu Radnych, Zarządu oraz własnym Przewodniczący Sejmiku powitał Posłów na Sejm RP: Józefa 

Zycha, Marka Asta, Bogdana Bojko, Prezydenta Zielonej Góry Janusza Kubickiego, Ministra Pracy i 

Polityki Społecznej Jolantę Fedak. Ponadto Przewodniczący Sejmiku powitał przedstawiciela Wojewody 

Lubuskiego, Pana Ryszarda Zajączkowskiego - Prezesa Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze, przedstawicieli jednostek samorządu województwa, administracji samorządowej i rządowej, 

dyrektorów Urzędu Marszałkowskiego, przedstawicieli prasy, radia i telewizji województwa lubuskiego. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, na podstawie listy obecności 

stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji obecnych jest 23 radnych, 

wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. 

Jednocześnie informuję, że protokół z IX sesji Sejmiku został umieszczony na stronie internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl, a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku Biura Sejmiku. Protokół 

przyjmiemy w końcowej części obrad sesji.  

Następnie Przewodniczący Sejmiku przypomniał zasady głosowania za pomocą urządzeń do 

głosowania.  
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Do punktu 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Panie i Panowie Radni, projekt porządku obrad 

otrzymaliście Państwo wraz z zaproszeniem na sesję. Proponuję, na wniosek Zarządu Województwa 

Lubuskiego, rozszerzenie porządku obrad o podjęcie uchwał w sprawie:  

 zmieniany uchwały Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie utworzenia jednostki budżetowej 

Województwa Lubuskiego „Melioracja Lubuska” z siedzibą w Gorzowie Wlkp. - druk nr 108, 

 przekształcenia Ośrodka dla Osób Uzależnionych Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej „Nowy 

Dworek”, polegającego na rozszerzeniu jego działalności w zakresie udzielanych świadczeń – druk 

nr 107,  

 zatwierdzenia zmian statutu Ośrodka dla Osób Uzależnionych Samodzielnego Publicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej „Nowy Dworek” – druk nr 106,  

 nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 109.  

Proponuję rozpatrzenie projektów tych uchwał odpowiednio w punktach 7a, 8a, 8b i 12a porządku obrad 

dzisiejszej sesji. Projekty uchwał dostępne są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl. 

Ponadto informuję, iż na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 2 wersja 

projektów uchwał w sprawie:  

 dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2011 rok – druk nr 101, 

 dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2011-2024 – 

druk nr 102.  

Wszystkie projekty uchwał i proponowany porządek obrad został przesłany Państwu w postaci 

elektronicznej, natomiast informuję, że jest taka sytuacja, że będziemy musieli ogłosić przerwę, 

ponieważ odbędzie się Kapituła Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego oraz 

będzie musiało odbyć się posiedzenie Komisji Rolnictwa. Wszystkie te rzeczy jak sądzę pójdą szybko, 

sprawnie, ale takie punkty będą miały miejsce, chyba, że jeszcze jeden z Klubów zażąda dla siebie 

konkretnej przerwy. Czy mają Państwo pytania, ewentualnie uwagi do proponowanego porządku obrad 

dzisiejszej sesji? Dziękuję bardzo. Do proponowanego porządku obrad nie zgłoszono uwag. 

Rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji Sejmiku o punkt 7a Podjęcie uchwały zmieniającej 

uchwałę Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie utworzenia jednostki budżetowej Województwa 

Lubuskiego pod nazwą „Melioracja Lubuska” z siedzibą w Gorzowie Wlkp.) poddaję pod głosowanie: 

Kto jest za przyjęciem porządku obrad proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk? Kto jest 

przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk? Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i 
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nacisnąć niebieski przycisk? Za 24 radnych, przeciw 0, wstrzymujący się 0. Stwierdzam, że w wyniku 

głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 7a.  

W wyniku głosowania porządek obrad został rozszerzony o punkt 7a jednomyślnie. Głosowało 24 

radnych. 

Rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji Sejmiku o punkt 8a (Podjęcie uchwały w sprawie 

przekształcenia Ośrodka dla Osób Uzależnionych Publicznego zakładu Opieki Zdrowotnej „Nowy 

Dworek”, polegającego na rozszerzeniu jego działalności w zakresie udzielanych świadczeń”) poddaję 

pod głosowanie: Kto jest za przyjęciem porządku obrad proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk „T”? Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk? Kto się wstrzymał 

proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk?  Za 24, przeciw 0, wstrzymujący się 0. Stwierdzam, 

że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 8a.  

W wyniku głosowania porządek obrad został rozszerzony o punkt 8a jednomyślnie. Głosowało 24 

radnych. 

Rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji Sejmiku o punkt 8b (Podjęcie uchwały w sprawie 

zatwierdzenia zmian statutu Ośrodka dla Osób Uzależnionych Samodzielnego Publicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej „Nowy Dworek) poddaję pod głosowanie: Kto jest za przyjęciem porządku obrad 

proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk? Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk? Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk? Za 24, 

przeciw 0, wstrzymujący się 0. Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji 

został rozszerzony o punkt 8b. 

W wyniku głosowania porządek obrad został rozszerzony o punkt 7a jednomyślnie. Głosowało 24 

radnych. 

Rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji Sejmiku o punkt 12a tj. Podjęcie uchwały w sprawie 

nadania „Odznaki Honorowej Zasłużony dla Województwa Lubuskiego” poddaję pod głosowanie: Kto 

jest za przyjęciem porządku obrad proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk? Kto jest przeciw 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk? Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk? Głosowało: za 24 radnych, przeciw 0, wstrzymujący się 0. Stwierdzam, że w wyniku 

głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12a.  

W wyniku głosowania porządek obrad został rozszerzony o punkt 7a jednomyślnie. Głosowało 24 

radnych. 

Nie widzę dalszych uwag, zatem może przegłosujemy całość już rozszerzonego porządku obrad 

dzisiejszej sesji. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad zgodnie z wnioskiem 

Zarządu Województwa proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk? Kto jest przeciw proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk? Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć 
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niebieski przycisk? Za 20, przeciw 0, wstrzymujący się 0. Stwierdzam, że w wyniku głosowania 

porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty zdecydowaną większością głosów. 

Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Do punktu 3. 

Interpelacje i zapytania. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: mam pytanie: czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? 

Proponuję żeby najpierw głos zabrali nasi Parlamentarzyści będący na Sali: Pan Marszałek Józef Zych. 

Proszę Panie Pośle. 

 

Poseł na Sejm RP Józef Zych: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Panie i Panowie, 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Pan Radny Robert Paluch zwrócił się do 

Lubuskiego Zespołu Parlamentarnego z prośbą o wsparcie działań mających na celu pozytywne              

i możliwie w krótkim terminie rozpatrzenie przez Ministra Infrastruktury wniosku o udzielenie zgody na 

odstępstwo od warunków technicznych w sprawie warunków połączenia dróg i dopuszczalnych 

odstępstw pomiędzy skrzyżowaniami związanymi z budową obwodnicy Miasta Nowa Sól w ciągu drogi 

wojewódzkiej nr 315. W tej samej sprawie do Lubuskiego Zespołu Parlamentarnego zwrócił się dyrektor 

Oddziału Dróg Pan Hamera. W podobnych sprawach dotyczących zjazdów zwrócili się przedstawiciele 

m.in. Tuplic i pragnę Państwa poinformować, że już porozumieliśmy się w tej sprawie z Ministrem 

Infrastruktury Panem Grabarczykiem i uzgodniliśmy spotkanie przedstawicieli Zespołu Parlamentarnego 

na 20., to jest w przyszły poniedziałek, natomiast Pan Minister już został poinformowany o przedmiocie 

tej rozmowy. W tym spotkaniu, w imieniu Zespołu Parlamentarnego, bo do niego są wnioski kierowane, 

weźmie udział oprócz mnie Pan Poseł Ast i Pan Poseł Bojko. Mam nadzieję, że sprawa zostanie 

pozytywnie załatwiona. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję Panie Pośle. Czy któryś jeszcze z Panów 

Parlamentarzystów chce zabrać głos? Nie widzę. Dziękuję bardzo. Mam informację - może przed 

dalszymi zapytaniami - otóż nasz Radny Pan Robert Paluch reprezentował Sejmik Województwa 

Lubuskiego w Mistrzostwach Województwa Lubuskiego w półmaratonie w Nowej Soli. Przebiegł go z 

czasem 1 godz. 56 minut, co jest czasem z wyższej półki. Ile kilometrów to było Panie Radny? 

 

Radny Robert Paluch: Półmaraton, jak sama liczba wskazuje, 21 kilometrów 97 metrów. Było ciężko, 

prawie 300 uczestników. Trzeba też wspomnieć, że półmaraton był objęty patronatem Sejmiku 
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Województwa Lubuskiego. Szczerze mówiąc na ostatnim kółku już mnie postawiło, bo to taki ponoć 

kryzys, niemniej jednak myśląc o Państwu przebiegłem do końca. Także mniej więcej środek stawki, a 

ten medal uczestnictwa chcę zostawić w Sejmiku Województwa Lubuskiego, w gabinecie 

przewodniczącego i Sejmiku Województwa Lubuskiego i mam nadzieję, że w przyszłym roku pobiegnę 

nie sam, ale kilku radnych zachęcę do tego. Dziękuję bardzo. 

Radny Robert Paluch przekazał na ręce Przewodniczącego Sejmiku Tomasza Możejko medal za 

uczestnictwo w Półmaratonie Solan. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Pożyteczna inicjatywa. Oczywiście 

przyjąłem go w imieniu wszystkich Radnych Sejmiku. Chciałbym powiedzieć, że Sejmik objął patronat 

nad tym biegiem. Staramy się wspierać wszelkie inicjatywy kulturalne, sportowe. Zachęcam wszystkich 

również do przebiegnięcia 21 kilometrów. Dziękuję. Przystępujemy do dalszych obrad jeżeli chodzi o 

punkt interpelacje i zapytania. Pani Radna Stawowczyk. 

 

Radna Grażyna Stawowczyk: Pani Marszałek, Panie Przewodniczący, ja chciałabym nawiązać do 

mojej interpelacji z poprzedniej sesji dotyczącej przeciwdziałaniu likwidacji linii kolejowej Miłkowice – 

Żagań. Uprzejmie proszę o uwzględnienie remontu przedmiotowej linii w kontekście nowego podziału 

środków pochodzących z premii jakie zdobyło województwo lubuskie za sprawne wydawanie pieniędzy 

unijnych w poprzednich latach. Zgodnie z zaleceniami Komisji Europejskiej 20 mln powinno trafić na 

szkolnictwo wyższe, a 20 na koleje. Decyzja o modernizacji wyżej wymienionej linii byłaby 

urzeczywistnieniem deklaracji, którą złożył 25 maja 2011 roku w programie Informacje Lubuskie TVP 

Gorzów Wielkopolski Pan Grzegorz Jankowski z Departamentu Gospodarki mówiąc o tym, że jeśli 

pojawi się kolejna perspektywa finansowania tego zadania, to nie ominie to tej wspomnianej linii 

Miłkowice – Żagań. Taka właśnie nowa perspektywa pojawiła się i właśnie w związku z tym nowym 

podziałem unijnym bardzo o to proszę. Ponadto na sali dzisiaj mamy gości właśnie z Żagania, jak już 

wspomniałam w poprzedniej sesji w mojej interpelacji Pan Tomasz Kwarciński  z Inicjatywy Społecznej 

zajmuje się tym przedsięwzięciem i bardzo proszę o umożliwienie jemu wystąpienia po interpelacjach i 

zapytaniach. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę bardzo Pan Radny Kazimierz 

Pańtak. 

 

Radny Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, jesteśmy świadkami nowej 

świeckiej tradycji, że o swoje sprawy, co jest bardzo cenne, szczególnie młodzi ludzie potrafią walczyć 
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nie tylko w formie protestów, wyrywania bruków, czy powiedzmy krzesełek na stadionach, ale oto w 

sposób tak miły i sympatyczny jak dzisiaj przybyła tu liczna grupa młodych ludzi i w sposób bardzo 

może i dowcipny, ale niemniej problem, jak Pani Radna Stawowczyk mówiła, jest bardzo poważny. 

Wiem, że wielu ludzi, w tym Pani Marszałek, Panu Kwarcińskiemu też - nie wiem czy ujawnię - 

powiedziała, że też jest za takim rozwiązaniem - modernizacją tej linii. Tylko mam prośbę, aby nie było 

tak, że wśród serdecznych przyjaciół psy zająca zjedzą. Także przyjaciele są, aby ta sprawa była. Mam 

tylko małą poprawkę. Ponieważ jest tak miło, nowa tradycja świecka jak już powiedziałem, bardzo bym 

prosił żeby Pan Tomasz Kwarciński może teraz zabrał głos, żeby to było w tym bloku. Zapewne krótko, 

by rozdał materiały i  przedstawił swoje zagadnienie. Wnoszę, żeby teraz to się odbyło.   

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo Panie Radny. Nowa świecka tradycja        

i pokojowy happening jest dla mnie czymś naprawdę wartościowym, dlatego spełniając wniosek Pana 

Radnego proponuję żeby Pan Tomasz Kwarciński obecnie zabrał głos. Zapraszamy.     

                  

Przedstawiciel Koalicji „Kolejowe Południe” z Żagania Tomasz Kwarciński: Szanowni Państwo, 

nazywam się Tomasz Kwarciński i zwracam się do Państwa w imieniu 7 tysięcy osób podpisanych pod 

petycją, którą przekazuję dzisiaj na Państwa ręce. Kwestia dotyczy modernizacji linii kolejowej 

Miłkowice – Żagań, którą mieszkańcy Żagania, Żar i okolic podróżują codziennie do Legnicy, 

Wrocławia. Stanowi ona część historycznego połączenia Berlin – Wrocław przez Forst, Cottbus, Żary, 

Żagań i Legnicę. Panie i Panowie, sterta papierów, które trzymam w ręce to dokumenty, które 

nagromadziły się na przestrzeni ostatnich kilku lat walki o modernizację przedmiotowej linii. Są to 

rozmaite pisma urzędowe, uchwały, interpelacje, listy i zalecenia. W niemal każdym z nich władza 

zapewnia nas ciągle o gotowości pomocy, wyraża zrozumienie, dostrzega problem i obiecuje zajęcie się 

ta sprawą. Tymczasem tory cały czas niszczeją, jeździ nimi coraz mniej osób i ograniczona jest liczba 

połączeń. Craz częściej mówi się też o rychłym zamknięciu całej trasy. Proces ten trwa już od roku 2006 

i przyszedł wreszcie taki moment, że my jako mieszkańcy mówimy dość, skończył się czas obietnic, 

przyszedł czas na działania i mówimy to jako Żaganianie, jako Żaranie, ale przede wszystkim jako 

Lubuszanie, którym zależy na zrównoważonym rozwoju całego regionu. Nie będę tutaj Państwu 

przedstawiał wszystkich argumentów świadczących o olbrzymiej roli przedmiotowej linii kolejowej dla 

naszego regionu. Są one doskonale znane od lat i przedstawione obszernie w materiałach, które 

Państwo przedstawiłem. Powiem tylko, że jest to najtańsza, najkrótsza i najracjonalniejsza droga 

prowadząca ze stolicy Niemiec chociażby do Wrocławia. Chciałbym też zwrócić uwagę Państwa, że 

problem z tą linią jest taki, że stanowi ona kluczowe połączenie nie tylko dla wszystkich młodych osób, 

które podróżują do Wrocławia, czy Legnicy, ale także do innych miejscowości. Jest to połączenie 
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szczególnie ważne dla turystów i przedsiębiorców. Apeluję więc do Państwa o poważne zajęcie się 

problemem. Czas pustych deklaracji się już skończył. Teraz jako mieszkańcy oczekujemy na konkretne 

decyzje. Liczymy na Państwa. Dzisiaj chciałbym też przekazać petycję. Jest tu 7 tysięcy podpisów, 

które zebraliśmy w powiecie żagańskim. Przekazuję tutaj razem z listem i z petycją na Pana ręce. 

Dziękuję za uwagę.   

Apel skierowany do Radnych Sejmiku Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Oczywiście przekażę to Pani Marszałek, 

bo zwróciłem uwagę dopiero teraz, że petycja była kierowana do Pani Marszałek. Przepraszam bardzo, 

ale wyręczyłem Pani Marszałek w tym momencie. Proponuję dalsze obradowanie. Proszę, Pani Radna 

Elżbieta Płonka. 

 

Radna Elżbieta Płonka: w temacie kolejowym moja interpelacja, Panie Przewodniczący, Szanowni 

Państwo, w trosce o koleje regionalne i nasze bliskie nam połączenia. Ja będę mówiła o połączeniu po 

raz kolejny Kostrzyn – Gorzów – Krzyż wykonywanym przez szynobusy i znacznym przeciążeniu tych 

tras. Sprawdziłam jak można dojechać z Gorzowa do Krzyża, a z Krzyża do Poznania, bo w 

zatłoczonym pociągu w piątek, w sobotę i niedzielę trzeba po prostu stać. Jest to za małe, za mała ilość 

miejsc siedzących, bo stojące miejsca można wytrzymać przez pół godziny, góra godzinę, natomiast do 

Poznania jechać na stojąco jest nie sposób. Dlatego zwracam się z prośbą do Zarządu o 

wyegzekwowanie, aby Koleje Regionalne w piątki, soboty, niedziele, kiedy jedzie bardzo duża ilość 

młodych ludzi do szkół, do pracy, na różne zajęcia i wraca, nie musiała się tłoczyć i nie musiała na 

stojąco pokonywać tych odległości, bo to naprawdę nie jest sympatyczna podróż. Nie można ani się 

przygotować, ani odpocząć. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę bardzo, Pan Radny Zbigniew 

Kościk.  

 

Radny Zbigniew Kościk: tak dodam na początku, że podobnie jak moja koleżanka klubowa nie 

startujemy z okręgu żarsko-żagańskiego do Parlamentu i nie będziemy wygłaszać tyrad poparcia na 

rzecz słusznych skądinąd inicjatyw społecznych. Ja mam 4 kwestie do poruszenia. Pierwsza sprawa to 

marka lubuska. Pani Marszałek nie tak dawno, na przełomie maja i czerwca, obchodziliśmy pierwszą 

rocznicę wprowadzenia z wielką pompą, której nie powstydziła by się TVN, czy inna telewizja 

niepubliczna, nowego logotypu i marki lubuskiej. Wtedy PiS pokazywał na ogromne koszty 

przedsięwzięcia i wskazywaliśmy na złą metodologię działań w tym zakresie. Chciałbym zapytać 



8 
 

Zarząd, Panią Marszałek, dzisiaj jak Państwo oceniacie, jaką kwotę wydał lubuski podatnik jeśli chodzi 

o wprowadzenie nowego logotypu? Prosiłbym o oszacowanie kompletnej kwoty, nie tylko honorarium 

dla firmy, która przygotowywała te działania, no i przede wszystkim jak Państwo oceniacie rozwój 

powiedzmy tej marki lubuskiej Lubuskie warte zachodu. Przypomnę, chciałbym szyderczo wręcz 

zapytać, czy rozpoznawalność województwa i naszego regionu, np. w Berlinie i Krakowie, wzrosła, bo 

wtedy widzieliśmy takie filmy: biednych Berlińczyków pytano z czym im się kojarzy lubuskie, mam 

nadzieję, że ta ogromna kwota przyniosła teraz sytuacje taką, że każdy Berlińczyk wie, że Lubuskie 

warte zachodu. Drugie zapytanie dotyczy podpisanej niedawno umowy o partnerstwie z Obwodem 

Wołogodzkim w Rosji. Mam przed sobą wypis wszystkich partnerów regionów, które współpracują z 

województwem lubuskim no i mam parę wątpliwości jeśli chodzi o w ogóle i słuszność i znowu 

metodologię podpisywania tych porozumień. Przypomnę Państwu, że tylko z 3 państwami: z Rosją, 

Ukrainą i Niemcami mamy nawiązaną współpracę z dwoma regionami. W Rosji jest to ten Obwód 

Wołogodzki i drugi Obwód Pskowski. Pomijam tutaj, to chyba istotna sprawa, że do tej pory 

województwo lubuskie nie dorobiło się współpracy z żadnym z regionów Czech na przykład, które mają 

bardzo podobne problemy jak nasz region. Nie mamy współpracy np., tak z głowy mówię, z żadnym z 

regionów Wielkiej Brytanii. Tylu emigrantów z województwa lubuskiego tam pracuje. Nie mamy 

porozumienia z żadnym z landów z zachodniej części naszego sąsiada z Niemiec, chociażby nie wiem 

Badenia - Wirtembergia, gdzie tradycje winorośli są bardzo głębokie i przypomnę Pani Marszałek jest - i 

słusznie - orędowniczką odnawiania kultury uprawy winorośli w naszym regionie i zastanawiam się Pani 

Marszałek po co my się pchamy do tego Obwodu Wołogodzkiego? Od kiedy Państwo rozpoczęliście 

współpracę przygotowującą podpisanie tego dokumentu? Bo niestety analizując media wyszło mi - 

może z sarkazmem powiem - że to Marszałek Senatu zapowiedział, że będzie takie podpisanie. Nie 

znalazłem żadnej firmy, która współpracuje z tym okręgiem, a jedynym polonikiem, do którego się 

włodarze tego regionu przyznają jest to, że w XVI wieku Batory ich nie zajął, no i że region podobnie jak 

lubuskie zalesione. Pani Marszałek apel nie dlatego, że to chodzi o jakiś okręg z Rosji, ale o większe 

wyczucie jakby zagadnień. Wchodzimy w podpisywanie porozumień z regionami, okręgami, o których 

rzadko kto ma pojęcie. Jakbyśmy tutaj Radnym zrobili test to by wyszła smutna prawda. Są potrzeby w 

tym zakresie. Myślę, że większą pewną kulturę w zakresie podpisywania porozumień powinniśmy 

wykazać. Trzecia sytuacja dotyczy lubuskich szpitali. Pytanie tradycyjnie: czy i jak wygląda sytuacja 

nadwykonań za pierwsze półrocze. To pytanie jest bardzo zasadne dlatego, że ostatnio media doniosły 

- i to jest może niestety Lubuskie warte zachodu - informację o horrendalnych kolejkach w Szpitalu 

Wojewódzkim w Gorzowie, gdzie ludzie z kardiologicznymi problemami musieli przez całą noc bez mała 

wystawać, żeby zapisać się do specjalisty na drugie półrocze. Ja już powiem, że to jest uwłaczające dla 

osób chorych. To także zależy od organizacji pracy szpitala. Myślę, że to pokazuje nasz region z jak 
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najgorszej strony i żeby tutaj nie wrzucać tylko kamyczka do Gorzowa Wielkopolskiego to powiem, że w 

pewien sposób podobna sytuacja wieloletnich zaniedbań jest w szpitalu zielonogórskim. Infrastruktura 

tragiczna. Chciałem na dzisiaj pofotografować niektóre oddziały, pacjenci leżący na korytarzach. 

Infrastruktura niektórych oddziałów jest taka, że jakby Pan Przewodniczący, który zawsze takim żartem 

popisuje się powiedział jak Niemcy na wiosnę w ‘45 roku zostawili, tak jest do dnia dzisiejszego. Czy to 

jest Lubuskie warte zachodu Pani Marszałek? Czwarta kwestia, czwarte zapytanie dotyczy sytuacji 

chyba, którą trzeba byłoby diagnozować i pytanie czy nie nazwać, że dochodzi jednak do jakiejś 

patologii? Otóż mamy informację od lekarzy, od dyrektorów w obu wojewódzkich szpitalach, że być 

może dochodzi do takiego zjawiska, iż szpitale powiatowe przekształcone w spółki – uwaga, bo 

Państwo dążycie do takich przekształceń - po pierwsze, o czym wiemy, polikwidowały te szpitale bardzo 

kosztowne oddziały: kardiologię, onkologię, itd., pozostawiły bardzo często tylko podstawowe usługi 

medyczne i dochodzi do sytuacji takiej, że ze szpitali tych pacjenci są wysyłani do obu wojewódzkich 

lecznic na te bardzo drogie zabiegi powodując, że nasze szpitale ledwo dyszą finansowo, no i czy to nie 

nakazuje jakby pewną troskę ze strony Państwa, Zarządu, w tym zakresie, analizę czy taka sytuacja ma 

miejsce, no i może zweryfikowanie tych dla nas absurdalnych planów dotyczących przekształceń obu 

szpitali wojewódzkich w spółki. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę, Pan Radny Robert Paluch.  

 

Radny Robert Paluch: Pani Marszałek mam nadzieję, że w ciągu ostatnich 6 miesięcy jakby 

przyglądnęła się Pani - mówię to w kontekście choćby dzisiejszego wykonania budżetu i problemów 

finansowych, które nas czekają - przyglądnęła się ile poszczególni najwyżsi kierownicy czy dyrektorzy 

jednostek budżetowych, czy to szpitali, które są nam podległe, zarabiają. W swoim czasie byliśmy 

zbulwersowani kwotami rzędu kilkudziesięciu tysięcy złotych. W jednych z naszych jednostek średnia 

wynagrodzeń dalej opiewa z dodatkami na kwotę około 20 tysięcy złotych. Ja mam taki jeden 

podstawowy postulat - no bo w sytuacji, kiedy toczy się publiczna debata czy najniższą krajową 

podwyższyć z 1.300 do 1.500 i jest to wielki problem, z drugiej strony mamy borykającą się z 

problemami np. służbę zdrowia z ogromnymi problemami i wynagrodzenie średnie na poziomie 20 

tysięcy złotych - ja apeluję do Pani Marszałek żeby Pani zrobiła przegląd wszystkich wynagrodzeń i 

obniżyła te drastyczne kilkudziesięciotysięczne wynagrodzenia do maksymalnej pensji Marszałka, żeby 

nie było w województwie lubuskim oto takiej sytuacji, że osoby, które odpowiadają de facto za te 

szpitale choćby nawet, za wszystkie jednostki, zarabiają trzy razy tyle. Jeżeli są tak świetnymi 

fachowcami, to proszę bardzo, polskie prawo nie zabrania ażeby samemu założyć szpital, aby samemu 

go wybudować, żeby się skredytować, cały czas funkcjonujemy na majątku publicznym  i w związku z 
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tym uważam, że tu trzeba zrobić przegląd tych wynagrodzeń i zmienić je tak, jak już powiedziałem do 

maksymalnej możliwej pensji Marszałka. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę, Pan Radny Czesław 

Fiedorowicz. 

 

Radny Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący, Pani Marszalek, chciałem w interpelacjach 

poruszyć dwie kwestie problemowe, a w zapytaniu w większym stopniu skierować do Pana 

Przewodniczącego pewną propozycję. Rozpocznę od tej kwestii kluczowej, która jest dzisiaj dosyć 

ważnym tematem dyskusji publicznej województwa lubuskiego, a myślę, że kiedy jest to rok wyborczy 

stanie się coraz bardziej gorącym, a wymaga jednak spokojnego zastanowienia i znalezienia drogi 

wyjścia z tej ważnej kwestii. Rzecz dotyczy kopalni węgla brunatnego w gminach Brody, Gubin i 

elektrowni z nią związanej. Wiemy, że w roku ubiegłym w obu tych gminach przeprowadzono skutecznie  

referenda, w którym społeczności opowiedziały się przeciwko tej inwestycji. Wiemy również, że właśnie 

z racji znaczenia tego tematu stał on się kluczowym i w obu gminach przeciwnicy tego zadania, które 

jest nazwane jednym z kluczowych dla województwa objęli władzę i będą ją z mandatu 

demokratycznego sprawować przez najbliższe 4 lata. Powstaje oto takie wrażenie jak gdyby wszystkim 

zależało na tej kopalni poza tymi, których to najbardziej dotyczy, czyli tam zamieszkałych mieszkańców. 

Z drugiej strony też pojawiają się takie sygnały mówiące o tym, że wobec tej ważnej inwestycji władze 

lokalne podchodzą z małym zaangażowaniem, czy też ignorują znaczenie rozwojowe dla województwa 

lubuskiego. Ale gdy się dogłębnie zaangażujemy w kwestię dotyczącą stanu rzeczywistego, jeśli chodzi 

o problem formalny przygotowania tych inwestycji, o prowadzony dialog, o wyjaśnienie wielu 

kluczowych kwestii, które nie docierają do opinii publicznej, a myślę też wielu spośród nas Radnych, a 

być może członków Zarządu, czy też pracowników Urzędu Marszałkowskiego, nie ma do końca 

świadomości stanu, który dotyczy tego zadania. Po pierwsze powiem, że prawie nie jest zauważany 

problem taki, iż kwestię kopalni węgla brunatnego tak na dobrą sprawę wywołała spółka węglowa  

Jaworzno, o której się w ogóle nie mówi. Ona rozpoczęła i ona w zasadzie jest cały czas w grze. Mówiło 

się wcześniej o kopalni Konin, która w tej chwili sprzedała swoją spółkę PWE dużemu koncernowi 

energetycznemu Polska Grupa Energetyczna PGE, a zatem de facto mamy niby dwa podmioty w grze, 

czyli kopalnia Jaworzno i PGE i na ten temat nie ma dyskusji i nawet tam lokalni działacze zastanawiają 

się o co tak naprawdę chodzi, czy to chodzi o grę, o to kto uzyska prawo do koncesji, czy jest jakaś 

wielka gra, a to wszystko co robiła kopalnia Konin mówi się o tym, że ona być może chciała podnieść 

wartość tej swojej firmy jaką była PWE Gubin po to, żeby ją sprzedać dobrze PGE. Rzecz dotyczy 

również strasznie skomplikowanego procesu jakim jest planowanie w gminie i rzeczywiście w tym 
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procesie w planowaniu nie uczestniczyły tylko Rada czy też Rady obu gmin, ale też te plany 

zagospodarowania były opiniowane przez samorząd województwa lubuskiego i przez Wojewodę, czy 

zawiadamiano o zmianach i gdyby przyjrzeć się dokładnie stanowi rzeczywistemu planów studiów, które 

były wykonywane na zlecenie zainteresowanych to mamy bardzo poważny galimatias. Gmina 

rzeczywiście, wobec podjętych zobowiązań przez podmioty zainteresowane prowadzeniem tej 

działalności, znalazła się w takiej oto sytuacji, że wyjście z tego, czy wycofanie się, bo są sprzeczne 

wzajemnie ze sobą plany niejednokrotnie, że odstąpienie od nich rodzi dla gminy odszkodowania 

ogromnego rzędu, nawet przekraczające 1 mln złotych. Zatem widać ogromne zatroskanie władz, które 

działając zgodnie z prawem i z decyzjami, które podjęto w obu gminach, a zwłaszcza w gminie wiejskiej 

Gubin, jest problem poważny dotyczący rozstrzygnięć nie tylko tej ostatniej uchwały, która została 

podjęta przez Radę Gminy i jest opiniowana przez Urząd Wojewódzki, ale generalnie wszystkich 

uchwał. I kiedy rozmawia się z władzami samorządowymi to one mówią o tym, że z nimi w tej chwili na 

temat tej jak mówimy i utrzymujemy kluczowej inwestycji nie prowadzony jest żaden dialog. Jeżeli 

chodzi o dialog ze strony PGE no to on troszeczkę przypomina czas poprzedni, kiedy są przekazywane 

gdzieś informacje, które nie docierają bezpośrednio do zainteresowanych. Mam świadomość znaczenia 

regionalnego, a nie tylko lokalnego, ale wiemy o tym, że przy sprzeciwie żadnego zadania 

inwestycyjnego nie zrobimy, a na pewno nie osiągnie on taki efekt jaki jest pożądany. Oczywiście 

mówię to dlatego, że jest właśnie ten rok wyborczy i chciałoby się uniknąć wielu niepotrzebnych 

zarzutów. Ja rozumiem pozytywne intencje, które przedarły się do opinii publicznej, że województwo 

lubuskie skorzysta z porad naszych sąsiadów Niemców. Sam jestem wielkim zwolennikiem, by w każdej 

kwestii korzystać z porad sąsiadów Niemców, ale kiedy jednym z głównych argumentów, o których 

mówią ci ludzie, zwykli ludzie tam mieszkający, sprzeciwu wobec kopalni był właśnie ten argument 

niemiecki, że Niemcy są zainteresowani tylko kopalnią, a nie elektrownią, bo elektrownia jest na rzut 

kamieniem w Jänschwalde po drugiej stronie, że jak gdyby jest tzw. zagrożenie niemieckie, że jeżeli 

Niemcy się w to włączą, wtedy jeszcze mówiono o Vattenfall, to oni kupią, czy będą zainteresowani 

tylko odkrywką a nie elektrownią. Zadanie takie jak kopalnia bez elektrowni jest zadaniem 

nieopłacalnym, jest zadaniem, do którego my przystępować nie powinniśmy. I wtedy taki sygnał, kiedy 

w tej nowej kadencji przekazaliśmy informację, że my będziemy głównie korzystać z porad naszych 

sąsiadów, znowu jest odbierane jako taki krok w niewłaściwą stronę. Oczywiście słyszałem w 

bezpośrednich rozmowach, publicznych rozmowach, że jest ponoć jakiś zespół, który się tymi 

kopalniami zajmuje. Pytałem się w tych gminach czy oni coś o nim wiedzą? Oni nie wiedzą o takim 

zespole, a na pewno ten zespół z tymi zainteresowanymi bezpośrednio nie rozmawiał. Oczywiście 

bardzo ekspansywne są stowarzyszenia ekologiczne, które szukając argumentów, a ekolodzy zawsze 

są ekspansywni, znajdują dosyć łatwo posłów, bo oni się zwracają z różnymi opracowaniami, z 
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koncepcjami, strategiami i rzeczywiście słyszeliśmy o tym, że zawarto taki pakt ekologiczny nazwijmy 

przeciwko temu węglowi brunatnemu, przeciwko kopalni elektrowni. Ja zwracam się zatem tutaj i 

wydaje mi się, że do nas, bo mamy stosowną Komisję Gospodarki i Rozwoju Województwa, która być 

może powinna ten temat w drugim półroczu potraktować jako temat poważny z udziałem tychże 

samorządowców, zwłaszcza, że mamy tam nowych wójtów, którzy starają się na miarę swoich 

możliwości wchodzić w ten temat, niełatwy temat, mając świadomość bo słyszą, że to temat ważny dla 

województwa liczą na to, że władze wojewódzkie, a Sejmik jest jakąś emanacją władzy, też wyciągnie 

rękę, poradzi, albo też szczerze powie jak sytuacja wygląda, czy też jesteśmy pewnym pasem 

transmisyjnym do tej wielkiej władzy, bo bez udziału rządu tej kwestii się nie da rozwiązać. Zwracam się 

również o to, aby jak gdyby wyjaśnić istotę tego zespołu, który został powołany, jak on pracuje, w jakim 

celu, jaki jest harmonogram tych działań? Myślę że ta kwestia nie zakończy się ani przed tymi 

wyborami, ani przed następnymi wyborami, a temat skoro on strategicznie jest tak ważny dla 

województwa, poruszany na wielu gremiach, wymaga sensownych konkluzji, planu działania, o którym 

wiemy wszyscy. Nawet jeżeli o wszystkim nie można mówić publicznie, bo w takim dialogu tak czasem 

trzeba, to wydaje mi się, że mamy dzisiaj sytuację partnerstwa. Jeżeli o nim mówimy, że ono jest 

ważne, a partnerami są właśnie te społeczności lokalne przygranicza w tych dwóch bardzo biednych 

gminach. I raz jeszcze powtarzam gmina Brody: gmina Gubin są to jedne z najbiedniejszych gmin 

województwa lubuskiego, to są wsie bardzo zubożałe, wsie gdzie po przywołanym tutaj przez Radnego 

Kościka ‘45 roku, rzeczywiście niewiele zrobiono z racji tzw. przejściowości tej linii demarkacyjnej, 

niepewności dotyczącej przyszłości. A zatem są to rzeczywiście biedne gminy i ludzie czują się tam 

zmarginalizowani. A ludzie zmarginalizowani jak wiemy są właśnie tymi, którzy reagują sprzeciwem, 

zwątpieniem, a nawet agresją, więc nie dziwmy się takim ich zachowaniom. Kiedy uświadomię - być 

może robię to po raz kolejny, ale robię to po to, by wywołać u Państwa świadomość specyfiki gminy 

wiejskiej Gubin, która liczy 48 wsi i przysiółków i jak porównujemy z gminą, którą znamy to wiemy jaką 

ona ma skalę i ona nigdy nie była tak naprawdę ani w województwie zielonogórskim, ani lubuskim 

kochana - tą interpelację kończę i zatem bardzo bym prosił o taki plan działań. Tu nie chodzi o 

nawiązanie do tych miłości wypowiadanych w weekendy, kto kogo kocha bardziej. Kochamy wszyscy 

całą Polskę. Druga interpelacja dotyczy kwestii związanej z EURO 2012 , które będzie już w przyszłym 

roku. Otóż nie będziemy areną sportową, nie zgromadziliśmy argumentów na centrum pobytowe, coś 

tam trochę zmarnowaliśmy wydaje mi się i nie chcę szukać winnego. bo najlepiej się uderzać we własne 

piersi. Ja chcę tutaj jednak prosić Panią Marszałek o to jaki mamy plan. by cokolwiek z tego tortu EURO 

2012 uszczknąć. by coś zostało w województwie lubuskim? Jednym z ciekawych jest zbudowanie przy 

A-2, 18 czy też w ciągu S3 takich miejsc - centrów, które dla przejeżdżających tymi ważnymi ciągami z 

północy na południe i z zachodu na wschód byłoby szansą do tego, by oni się na chwilę zatrzymali, by 
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ich tutaj przerzucić w piękne miejsca województwa lubuskiego, by oni na chwilę zostali. Byłem wczoraj 

w Gorzowie Wielkopolskim, jestem oczarowany bulwarem nad Wartą. Jest cudowny. Chyba żadne 

miasto wojewódzkie w Polsce nie ma tak cudownego bulwaru nadrzecznego jak nasz Gorzów 

Wielkopolski i warto by turyści przejeżdżający przez lubuskie województwo zobaczyli. Jeśli ktoś z 

Państwa Radnych tego nie widział to niech to uczyni nawet dzisiaj, po sesji oczywiście. Chciałbym 

zwrócić się z pytaniem o to, bo taka koncepcja usytuowania takich obiektów trafiła tutaj do Urzędu 

Marszałkowskiego, jaki jest stan prac. Są oczywiście inne pomysły. Brandenburgia wyjdzie z taką 

ciekawą koncepcją dużego turnieju piłkarskiego dla szkół wzdłuż całej granicy, a więc i Saksonia i 

Brandenburgia, lubuskie, zachodniopomorskie i dolnośląskie, by propagować ideę EURO 2012, a w ten 

sposób pokazać, że my jesteśmy w grze, w grze piłkarskiej. Są również możliwe inne pomysły. Tak czy 

inaczej chodzi o to, byśmy nie zmarnowali też takiej szansy jaką było ITB. Jeśli na ITB Adam Giersz 

promował głównie obiekty sportowe, zapraszał na EURO 2012, to województwo lubuskie powinno 

pokazać tylko Drzonków jako miejsce pobytowe dla turystów, bo to jest nasza mekka sportowa i 

zapomnieliśmy pojechać z WOSiR-em na to ITB i w ten sposób zmarnowaliśmy kolejną szansę, by nie 

mówić o tym w przyszłym roku w jakiejś wypowiedzi Radnego katalogując kolejne szanse. Chciałbym 

prosić o to. Naturalnie jako radni też chętnie włączymy się w taki plan działań. Na koniec zapytanie w 

większym stopniu kierowane do Pana Przewodniczącego Sejmiku, ponieważ zostałem zaszczycony 

możliwością spotkania z młodymi uczniami w Sejmiku, która to grupa młodych ludzi trafiła tutaj do 

Sejmiku i ja miałem za zadanie przedstawienie informacji o Sejmiku, o pracy radnego, pokazania im,  

sprzedania się tutaj jak najlepiej, no i oczywiście też tak było, jestem dosyć łatwo osiągalny, bo jestem 

na miejscu w Zielonej Górze, ale wcale się nie wykręcam, chętnie z takiego zadania - bo to też jest 

zadanie promocyjne - będę się wywiązywał, tylko stwierdziłem, że tak naprawdę to chciałoby się coś 

tym młodym poza słowami przekazać. W informacji przeczytałem, że  Pani Marszałek, która też się z tą 

młodzieżą spotkała, każdemu ufundowała jakiś prezencik, coś fajnego i coś dostali, wynieśli. Ja nie 

chcę z Panią Marszałek konkurować, bo któż jest w stanie z Marszałkiem konkurować? Przecież nikt. 

Ale chodzi o to, że tak powiem byłem goły - nie w sensie dosłownym, tylko tak sobie pomyślałem: a cóż 

ja mogę od tego Sejmiku dać? Panie Przewodniczący, czy nie czas na to, żeby Sejmik zrobił takie fajne 

ulotki, informatory, nie takie z buziami Czesia, Grzesia, Tomaszka i innymi, chociaż lepsze byłoby z 

twarzami kobiet zdecydowanie - kobiety są zdecydowanie piękniejsze od nas i tego nie zmienimy 

gdybyśmy nawet jak sobie żelowali włosy - chodzi o to, że ważne jest by przełamać bariery niewiedzy o 

Sejmiku. Ja usłyszałem od tych dzieci, że one nie bardzo wiedzą co to takiego Sejmik, czym my się tu 

zajmujemy i byłem kiedyś posłem i przypomniałem sobie jak to fajnie Sejm opisywał ten tryb 

legislacyjny, zadania, jakie puzzle sejmowe układał. To wcale nie muszą być drogie gadżety. One mogą 

być oczywiście nowoczesne, mogą być jakieś tanie pendrive, cokolwiek Panie Przewodniczący. Ja 
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wiem, że to wcale nie musi być aż tak tanie, ale chodzi o to, że mamy zadanie informowania 

społeczeństwa o znaczeniu Sejmiku, o naszej pracy i nie chodzi o to, by czyjaś praca radnych z 

Sejmiku była bardziej zauważona tylko by wytłumaczyć jaką rolę Sejmik odgrywa w polskiej demokracji, 

że to jest ważne ciało i że tutaj przychodzą goście, a powinno ich być coraz więcej ze szkól, ale nie 

tylko, choćby w tzw. okresie ogórkowym, by coś im przekazać, co oni będą mogli potem wykorzystać, 

by kierować materiały edukacyjne do szkól i do innych miejsc, w których rozpowszechnianie wiedzy o 

Sejmiku jest ważne, a w ten sposób dokładamy cegiełkę nauczania demokracji Rzeczypospolitej 

Polskiej. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Może ja odpowiem na trzecią część 

wypowiedzi Pana Radnego. Ten wniosek jest całkowicie zasadny i bardzo wartościowy. Zawsze staram 

się uaktywnić Wiceprzewodniczących jak i Radnych, zgadzam się na to żeby Radni brali udział w 

różnych imprezach. Budżet jest taki, a nie inny, natomiast jest to jak gdyby dalsza część działania Biura 

Sejmiku i tutaj nas w ogóle jako Radnych po części internetowej, gdzie będziemy jeszcze mieli 

bezprzewodowy internet i wejdziemy, tak jak to robią inne sejmiki, w społeczeństwo. Postaramy się 

wyrobić odpowiednią ilość gadżetów sensownych, racjonalnych, łącznie z pendrive’ami, ale też kwestia 

akcji informacyjnej. Ja myślałem o tym, zastanawialiśmy się z wieloma osobami, nawet na Prezydium 

poruszałem te kwestie, natomiast właśnie w innych Sejmikach Biuro wydaje specjalne biuletyny, w 

których w zasadzie są tylko twarze pięknych kobiet i mężczyzn, co w zasadzie można powiedzieć, że w 

roku wyborczym parlamentarnym będzie brane przez naszych sympatyków, że tylko chcą się 

zareklamować i wydać to w gigantycznym nakładzie - nie jestem za tym. Natomiast Biuro Sejmiku we 

wrześniu organizuje razem z Ośrodkiem Doskonalenia Nauczycieli w Zielonej Górze konferencję. Także 

dotarcie do szkół i branie przez Przewodniczącego Sejmiku czy Panią Marszałek pod patronat szereg 

spotkań, czy też konferencji, które odbywają się w województwie jest cały czas. Także te spotkania 

odbywają się. Natomiast kwestia wyboru pewnych środków i tu będziemy musieli prosić Zarząd 

Województwa o to, żeby te środki pozyskać, żeby te środki racjonalnie wykorzystać jak mówię przez 

wszystkich Radnych, ponieważ nie chodzi tylko o osoby funkcyjne, ale tak żeby każdy Radny otrzymał 

jakiś pakiet. Zwiększymy budżet, wyrobimy odpowiednie gadżety, a z drugiej strony postaramy się też 

pomyśleć o akcji informacyjnej - najpierw to jest internet, później to są szkoły. Ja myślałem o tym żeby 

przysłać informację np. do wszystkich szkół w województwie lubuskim w postaci pakietu, ale często się 

tak składa, że te środki lądują w gabinecie dyrektora, albo w sekretariacie, nie są przesłane dalej, jak 

jest plakat to się go powiesi na tablicy ogłoszeń. Natomiast ma sens to tylko w oświacie - coś na ten 

temat wiem. Jeżeli dotrze to do wszystkich uczniów w danej szkole i jest to związane z tym, że są 

nauczyciele odpowiedzialni i na lekcjach np. wiedzy o społeczeństwie, albo lekcjach wychowawczych 



15 
 

przedstawi się to nie w sposób jednorazowy, tylko w sposób dłuższy. Czyli w grę wchodziłby tutaj 

program co najmniej 3-6 miesięczny, albo roczny, tak żeby przedstawić zadania Sejmiku, 

funkcjonowanie Sejmiku, uchwalany budżet, główne inwestycje. Ja chcę przypomnieć wszystkim 

Państwu tutaj, że kilkanaście procent, około 18% głosów oddanych na Sejmik było głosami nieważnymi. 

To świadczy o tym, że 18% wyborców nie wie dokładnie jaką rolę posiada Sejmik - nie mówię 

województwa lubuskiego, ale w ogóle Sejmik wojewódzki. Na Związku Województw i Konwencie 

Przewodniczących i Dyrektorów Biur mówiło się o tym żeby stworzyć tzw. Izbę Samorządową. Chodzi o 

to, że wszyscy zebrani radni sejmików województw to jest tyle niemalże ile połączona izba posłów i 

senatorów, czyli ponad 500, i teraz żeby stworzyć dodatkowe ciało samorządowe. Oczywiście to są 

rozwiązania legislacyjne. Polska w latach 90-tych i w zasadzie uchwalając Konstytucję w 1997 roku i 

wprowadzając system trójstopniowej administracji nie poszła w kierunku Izby Samorządowej, która 

występuje w niektórych krajach europejskich, ale chcę zaznaczyć, że jeżeli jest Izba Samorządowa to 

tam już nie ma Senatu. My poszliśmy jak gdyby w kierunku pewnej historii, czyli Senat i Sejm. Obecnie 

też ważą się losy czy wybory do Senatu będą w okręgach jednomandatowych, czy po prostu ze 

względu na różne kwestie formalne może to być według starych zasad. Prezydent czeka jak wiemy na 

ostateczną decyzję - wyrok Trybunału w tej sprawie. Czyli te działania będą podjęte. 

Zintensyfikowaliśmy działania m.in. dla Kapituły Zasłużony dla Województwa Lubuskiego, robimy 

przerwę i na tej Kapitule m.in. ze względu na to, że sesja uroczysta będzie 27 w Gorzowie 

Wielkopolskim uwzględniamy pewną liczbę osób z Gorzowa jako zasłużonych dla województwa, tak 

żeby nie wręczyć tylko 11 osób z danego terenu. M.in. Pani Marszałek i Zarząd Województwa 

zaproponowali wręczenie Odznaki osobom. Na Kapitule to przedyskutujemy. Także te działania 

promocyjne są. Tylko, po pierwsze, jakie muszą mieć nasilenie te działania promocyjne i drugie jakie 

środki będziemy chcieli przeznaczyć? Bo ja jestem za tym żeby wypracować sobie strategię 

czteroletnią. Nie na rok i żeby w 2014 nagle przeznaczyć 100 tysięcy złotych na działalność Biura 

Sejmiku i rzucić to na wybory i żeby radni biegali z gazetą „Region”, gdzie będzie rozliczenie i będzie 

walka żeby się tam znaleźć, a i tak niektórzy którzy się tam ostatnio zareklamowali radnymi nie zostali, 

bo wyborcy dokonali właściwych moim zdaniem wyborów i decyzji. Ale jest to powód naprawdę do 

dyskusji i proponuję żeby może zorganizować przed sesją 4 lipca, ponieważ 27 mamy sesję uroczystą, 

takie półgodzinne spotkanie i żeby Prezydium, jak i szefowie klubów, a także radni przyniósł swoją 

propozycję, żeby jeszcze na wakacje Biuro Sejmiku rozpoczęło działania i przygotowało propozycje na 

wrzesień. Odpowiadając teraz Panu Radnemu, bo ta pierwsza część wypowiedzi kopalni Brody 

dotyczyła częściowo mnie z tego względu, że znajdują się również wokół kopalni tereny Agencji 

Nieruchomości Rolnych. Są to dwie duże działki, które zostały sprzedane na przetargu. Czekamy 

jeszcze na pełnomocnictwo z Warszawy żeby podpisać akt notarialny, ale już jak gdyby kończąc. Pan 
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Radny Fiedorowicz przedstawił tu, w skrócie oczywiście - ja nie chcę rozwijać tego tematu, bo 

musielibyśmy mówić o wielu szczegółach, czy to o PWE Gubin, czy po prostu Kopalni Konin, bo PWE 

Gubin jest w zasadzie już teraz 100-osobową spółką Skarbu Państwa PGE. Uważam, że są to decyzje 

strategiczne, które są poza jak gdyby naszym zasięgiem i zachodzą w Warszawie, który teren wybrać w 

Polsce, gdzie umieścić kopalnię i doprowadzić do wydobycia. W zasadzie województwo lubuskie 

przegrało - mogę się odnieść tylko w tej kwestii - dwa referenda, które się tam odbyły i to spowodowało 

mniejsze zainteresowanie właśnie centralą, Warszawą, jakby tam nazwać jeżeli chodzi o kopalnię 

Gubin, z tym, że uważam, że właśnie Komisja Gospodarki jest ciałem odpowiednim, żeby zająć to 

stanowisko. Z tego co wiem to Pan Dyrektor Betka posiada komplet informacji, podobnie jak Pan 

Dyrektor Jankowski. Ja służę również pomocą, ponieważ mamy komplet dokumentacji łącznie z pewną 

korespondencję w Ministerstwie Skarbu. Ta komisja powinna odbyć się jak najszybciej. Jeszcze, jeżeli 

zaistnieje taka konieczność, możemy uruchomić pewne procedury i inicjować pewne działania z punktu 

widzenia kopalni Brody. Kwestia czy powstanie tutaj kopalnia, na jakich gruntach i kto będzie 

właścicielem gruntu to jest jeszcze kwestia dyskusyjna bardzo daleko posunięta, gdyż i tak nawet jeżeli 

dojdzie do sprzedaży tych nieruchomości to obowiązuje ich prawo górnicze, wobec tego wszystko 

będzie załatwione w sposób całkowicie legalny zgodnie z przepisami. Ale czy województwo zyska na tej 

kopalni? Była to taka inicjatywa sztandarowa przed wyborami samorządowymi, natomiast obecnie 

sądzę, że krótka dyskusja merytoryczna załatwi sprawę akurat w tym względzie. Ale na Komisję 

Gospodarki jest to bardzo dobry temat. 

 

Radny Robert Paluch: Panie Przewodniczący, można? 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: proszę. Jako Przewodniczący Komisji Gospodarki? 

 

Radny Robert Paluch: tak. Panie Przewodniczący, widzę, że się trochę debata wyciągnęła jakby w tym 

punkcie i tutaj Komisja Gospodarki została zahaczona. Wydaje mi się, że to nie na tym poziomie. 

Oczywiście możemy sobie podyskutować i zaprosić stosownych gości na naszą Komisję, ale to będzie 

tylko dyskusja. Jeżeli się okazuje, że jeden z większych przedsiębiorców w Polsce chciał że tak powiem 

chciał brać udział w prywatyzacji ENEI z jednej strony, a z drugiej strony mieli sfinansować prywatyzację 

ENEI i ten kapitał Libijczycy i tego nie zrobili, a z drugiej strony jest spółka, która kupuje nieruchomości 

duże, w których jest udział właścicieli holenderskich, to można się domyślać, że jest to spółka, która jest 

w jakiś sposób zależna od kapitału lub osób związanych z Panem Kulczykiem. Wydaje mi się, że to 

trzeba robić na poziomie Ministerstwa Gospodarki, na poziomie Parlamentu, na poziomie Pańskiego 

szefa, czyli szefa Agencji Nieruchomości Rolnych, bo w momencie kiedy te działki zostaną sprzedane to 
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będziemy mieli może podobny problem jak mieliśmy z EUREKO, czy z innymi sprawami, z tym, że już 

na Gubin nikt nie będzie patrzał tylko będą patrzeć na złoża dolnośląskie, bo ich jest o wiele więcej, 

oczywiście są inaczej zlokalizowane z tego co się orientuję, ale jest ich o wiele więcej i będzie po prostu 

pozamiatane. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo za wypowiedź, natomiast Panie Radny 

muszę się do tego odnieść. W pewien sposób doszło do pewnej nadinterpretacji, bo nie mówmy tu o 

Kulczyku i o sytuacji związanej z tą spółką, z kapitałem holenderskim, gdyż jest to spółka rolnicza. 

Dawno na terenie województwa nie było takich dużych areałów rzędu 190 i tam 130 paru – nie 

pamiętam już dokładnie hektarów - które poszły na sprzedaż w wyniku przetargu nieograniczonego. 

Chciałbym to powiedzieć. Czyli ta spółka prowadzi działalność rolniczą. Natomiast i tak jest system 

przepisów prawnych w Polsce. Nie można również zakładać, że każda ziemia rolnicza kupiona później 

nie może wrócić przecież. 

 

Radny Robert Paluch: ale umówmy się Panie Przewodniczący, że te zapisy, które Agencja stosuje w 

aktach notarialnych są zapisami martwymi i których często nie idzie wyegzekwować.   

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: nie. Tak nie jest. Muszę zaprotestować. Nie jest tak. 

Wszystkie zapisy są celowe, o tym przekonują się rolnicy, kiedy chodzi o prawo odkupu, a z drugiej 

strony nadzorujemy też co się z tą ziemią rolniczą dzieje. Kwestia, że jest to przetarg nieograniczony, 

do którego może stanąć każdy, każdy kto ma pieniądze. Przypomnę, że po 2016 roku swobodny obrót 

ziemi w Polsce umożliwi wykup ziemi też przez obcokrajowców, aczkolwiek trudno używać słowo 

obcokrajowiec. Możemy  mówić, że przez członków Unii Europejskiej. Proszę, Pan Radny Turczyniak.  

 

Radny Leszek Turczyniak: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Wysoki Sejmiku, Pani Marszałek, 

interpelacja dotyczy drogi krajowej 32 Zielona Góra – Gubinek. Zarządcą jest Generalna Dyrekcja Dróg 

Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze. To są proste interpelacje, niezbyt kosztowne finansowo, jak 

poprzednie, ale i takie paradoksy się zdarzają, że musi dojść do sytuacji takich, że muszą zginąć osoby 

i dopiero coś się robi, albo nic się robi. W tym przypadku, w tych dwóch interpelacjach, odnośnie tej 

drogi chcę złożyć. Prosta sprawa przestawienie znaku informacyjnego teren zabudowy miejscowości 

Dąbie. Wjeżdżając do miejscowości Dąbie w kierunku Krosna znak jest ustawiony naprzeciwko stacji 

benzynowej, a teren zabudowy rzeczywisty zaczyna się 200 m wcześniej. O dziwo Generalna Dyrekcja 

Dróg Krajowych wydaje zezwolenie 200 m wcześnie na zjazd do budowanego hotelu, on już jest tam 

prawie czynny, ten zjazd jest zakwalifikowany i zbudowany, natomiast trudno ten znak przestawić i 
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proszę Państwa w okolicy tej stacji jednym zjazdem można zjechać, drugim nie można. Nastawiano lin 

ciągłych. Praktycznie w tym miejscu już są trzy wypadki śmiertelne w ciągu dwóch lat, ostatnio dwie 

osoby zginęły i nic się nie robi. Natomiast w tej samej miejscowości w Dąbiu, wcześniej jadąc od 

Zielonej Góry powstała stolarnia, przestawiono znak, można zjeżdżać wszystko to jest cywilizowane i 

uważam, że tak powinno się zrobić. Natomiast jakoś to trudno wyegzekwować. Wiem, że właściciel i 

stacji i właściciel tego hotelu nowopowstałego chce tej zmiany, natomiast z uporem maniaka Generalna 

Dyrekcja jakoś tego nie może zrealizować. Natomiast jeszcze jeden paradoks, który jest na tej samej 

drodze przed Szkołą Podstawową w Gronowie - jak Państwo jeździcie tą drogą jest tam światło 

ostrzegawcze migające koloru pomarańczowego i jeszcze dodatkowo jest etat przynajmniej od pięciu lat 

z tego co pamiętam, etat pani, która jest zatrudniona przez dyrektora tej szkoły i wychodzi z taką wielką 

łopatą stop, gdzie proszę Państwa przy dużych wiatrach ma problemy żeby to utrzymać - ale to nie jest 

istotne. Nie raz na tym przejściu tą łopatę zostawiła, bo chciano ją rozjechać. I ona to opowiada, a ja 

proponuję dla mediów żeby zrobiły jakiś konkretny materiał, mogą zrobić tutaj sobie niezłą chryję jak to 

pani mało co nie jest rozjechana miejscami na tym przejściu, ale łopata często jest przejechana 

znakiem STOP. I tutaj należałoby prostą sprawę wprowadzić - wprowadzić światła, które są na przycisk. 

Są one stosowane na drogach, choćby takie światło jest na takiej samej drodze przez Krosno przed 

szkołą, gdzie każdy może wcisnąć, kierowcy wiedzą, że jednak czerwone to jest czerwone, a nie 

wiadomo kto z jakąś łopatą biega po przejściu. I to jest problem, który uważam, że można go rozwiązać 

natychmiastowo i wcale wiele nie kosztuje. Natomiast jak już jestem przy głosie taki apel może 

odnośnie organizacji ruchu podczas remontu dróg wszystkich: samorządowych, czy to będą powiatowe, 

czy gminne, czy wojewódzkie, czy krajowe. Proszę Państwa wiele paradoksów się zdarza, że oddaje 

się wykonawcy remont dróg, ale nie myśli się o organizacji samego ruchu, gdzie można by proste takie 

rzeczy zastosować jak zalecany objazd. Ja taki przykład podaję choćby w Krośnie. Proszę Państwa, w 

Krośnie niedawno była ulica Poznańska remontowana. Jest to droga krajowa 29, no ale co się tam 

działo w tym Krośnie, żeby przez Krosno przejechać? I 3 godziny trwało i więcej. To jest naprawdę 

Sodoma i Gomora. Chcę Państwu powiedzieć, że wystarczyło w Zielonej Górze postawić znak na 

rondzie przy zjeździe do Krosna czy Gubina, prosty znak informacyjny zalecany objazd gdzieś tam czy 

w tą stronę czy w tą. Tak się dzieje w kraju. Miałem teraz okazję troszeczkę podróżować po Polsce i w 

większych miastach jest to stosowane i wierzcie mi Państwo, że pojechałem tym zalecanym i tyle 

moglibyśmy skorzystać choćby z tego, żeby nie było takiej sytuacji jak w Krośnie, że została ulica cała 

zablokowana, a oprócz tego proszę Państwa chcę Państwu powiedzieć, że było to tak kierowane, że 

cały ruch się skupiał na jedynym moście, który jest przez Krosno, stawały ciężarówki. Proszę Państwa 

trzeba było przeżywać horror jak się było na moście. On się tak huśtał, że nawet mógłby grozić 

podejrzewam katastrofą budowlaną i nikt też nad tym nie panuje, że to jest most, który ma 100 lat. 
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Proszę Państwa, może tak się nie huśtał jak nasza trybuna na stadionie żużlowym w Zielonej Górze, ale 

myślę, że prędzej czy później też do tego może dojść i most będzie zamknięty. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Semiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę bardzo, czy są jeszcze jakieś 

wnioski i interpelacje Szanowni Radni? Wracając do wypowiedzi kolegi Radnego Turczyniaka to muszę 

powiedzieć, że u nas to jeszcze nie jest źle, ale na Ukrainie jak się jedzie to objazd ma 150 km. To jest 

dopiero wesoło. Proszę  Panią Marszałek o udzielenie odpowiedzi na interpelacje i zapytania.  

 

Interpelacje złożone przez Radnych na piśmie stanowią załącznik nr 5 do protokołu. 

                                                                                                                                                                                                                    

Do punktu 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Szanowna Pani Minister, Panie 

Przewodniczący, Dostojni Radni, proszę Państwa pozwolę sobie zaproponować najpierw może 

informację z prac Zarządu, ponieważ Zarząd zajmował się tymi sprawami, które Państwo poruszaliście i 

będzie można usłyszeć również w ramach tej informacji odpowiedzi na Państwa interpelacje i zapytania.    

W okresie międzysesyjnym odbyło się 5 posiedzeń. Zarząd podjął 71 uchwał. Te takie najbardziej 

istotne to dotyczące przeznaczenia do sprzedaży kolejnego już przetargu nieruchomości poszpitalnych 

w Gorzowie Wielkopolskim. Została obniżona cena zgodnie z ustawą o obrocie nieruchomościami. 

Również jest umówione spotkanie z Prezydentem Gorzowa w tej sprawie co do rozwiązania problemu, 

ponieważ niestety nie ma zainteresowania tymi nieruchomościami. Oczywiście po tym kolejnym 

przetargu takie spotkanie odbędzie się. Podzieliliśmy środki finansowe z Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji w kwocie 400 tysięcy złotych. Taka informacja szczegółowa znalazła się na naszej stronie.  

Teatr im. Leona Kruczkowskiego w Zielonej Górze otrzymał wsparcie w wysokości 45 tys. złotych na 

wkład własny do projektu, który jest pod patronatem Prezydencji Polskiej Międzynarodowy Festiwal 

Teatralny Pro Vinci. Inne ważne, istotne tematy - nie chcę o wszystkich mówić, bo 71 uchwał to jest 

bardzo duży zakres merytoryczny, ale najważniejsze z nich: został powołany zespół, ruszyły prace 

przygotowujące projekt „Ochrona przeciwpowodziowa obszarów zlewni i kanału Siedlickiego etap I”. 

Przypomnę, że jest ogłoszony konkurs, nabór do końca czerwca. Wpłynął wniosek od projektantów o 

przedłużenie tego terminu. Jutro na Zarządzie będzie taki wniosek, myślę, pozytywnie rozpatrzony. To 

są przyczyny zupełnie obiektywne. Został powołany Pełnomocnik Zarządu ds. Kombatantów i Osób 

Represjonowanych. Nie tworzymy nowego etatu. Tym Pełnomocnikiem został dyrektor Departamentu 

Infrastruktury Społecznej Pan Glaz. Zatwierdzamy sprawozdania roczne naszych jednostek 
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budżetowych, naszych zakładów budżetowych, jak również w związku z upływem kadencji 

przeprowadzamy konkursy w kolejnych jednostkach i tak rozpisany jest konkurs na dyrektora 

Wojewódzkiego Ośrodka Metodycznego w Gorzowie Wielkopolskim, przyjęliśmy regulamin 

postępowania konkursowego na stanowisko dyrektora Szpitala w Zielonej Górze, są również 

prowadzone postępowania konkursowe na stanowiska dyrektorów Wojewódzkich Ośrodków Medycyny 

Pracy zarówno w Zielonej Górze jak i w Gorzowie Wielkopolskim, rozpisany też jest konkurs na 

zastępcę dyrektora do spraw lecznictwa w Zielonej Górze. Wśród wydarzeń bardzo ważne: 18 maja 

otwarcie Filharmonii w Gorzowie Wielkopolskim. Uczestniczyłam razem z członkiem Zarządu 

Tomaszem Gierczakiem. Filharmonia otrzymała współfinansowanie ze środków LRPO - 35% środków, 

kwota blisko 35 mln, koszt całkowity projektu 138 mln złotych. Prowadzę też rozmowy z Panem 

dyrektorem Nowakiem na temat możliwości współfinansowania jednego z ważnych projektów 

Filharmonii i jest taki projekt, który powstaje w tej chwili, bardzo ciekawy, który mógłby świetnie 

wypromować nie tylko samą Filharmonię, region lubuski również - jest to Festiwal Muzyki Filmowej 

Filmów Dokumentalnych. Takiego nie ma w Polsce. Mielibyśmy swój produkt regionalny i myślę, że 

takie środki powinniśmy również znaleźć na wsparcie tego projektu. Odbył się tutaj w Zielonej Górze w 

naszej Sali Kolumnowej Kongres Urzędników Stanu Cywilnego. Gościliśmy urzędników z 12 państw 

Unii Europejskiej. Szczególnie miła uroczystość. Też kiedyś byłam kierownikiem USC, więc bardzo, 

bardzo ciepłe emocje. Odbyło się szereg spotkań w sprawie Portu Lotniczego. Dzisiaj wystąpimy z 

wnioskiem o zmianę budżetu i wsparcie finansowe, zwiększenie budżetu na przewozy lotnicze, przeloty 

o kwotę ponad 1,5 miliona złotych. Na ten temat w tym punkcie więcej. Odbyło się takie spotkanie w 

portach lotniczych w Przedsiębiorstwie Państwowym LOT. Również u nas tutaj na naszym poziomie 

Zarząd zapoznał się z założeniami strategii rozwoju Portu Lotniczego. Gościliśmy w Zielonej Górze 

dyrektora Przedsiębiorstwa Państwowego Porty Lotnicze Pana dyrektora Marca, również odbyło się 

robocze spotkanie. Temat jest Państwu znany - spotkałam się z przewodniczącymi komisji, klubów, 

również parlamentarzystami regionu lubuskiego. W Gorzowie odbyła się ważna konferencja dotycząca 

wdrażania programów operacyjnych na poziomie regionalnym i horyzontalnym, szczególnie dotyczyła 

konsultacji podziału Krajowej Rezerwy Wykonania. Ostateczny już podział mamy, ponieważ odbył się 

Komitet Monitorujący o czy za chwilę. Odbyliśmy również wizytę w Pałacu Biskupów w Gorzowie 

Wielkopolskim. Jest to ważny projekt współfinansowany ze środków LRPO na kwotę 5 mln złotych. 

Również przygotowujemy się do Święta Województwa. Rozpoczęcie Święta Województwa odbędzie się 

w Gorzowie Wielkopolskim. Będzie to uroczysta sesja, również konferencja z okazji przejęcia 

Prezydencji Polski w Unii Europejskiej i również uroczysty koncert w Teatrze. Było to spotkanie takie 

przygotowujące, logistyczne, ale też bardzo ważne, ponieważ mamy nasze jednostki regionalne w 

Gorzowie, to nie tylko Teatr Osterwy, to nie tylko Muzeum Ziemi Lubuskiej, Biblioteka Wojewódzka, 
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nasze Ośrodki Doskonalenia Nauczycieli. Ważne jest to, żeby odpowiednio zaplanować również 

finansowanie tych jednostek, dalsze projekty w zakresie ich modernizacji również na przyszły rok. 

Odbyły się w Zielonej Górze w naszym regionie Dni Mediów Polska – Niemcy. Bardzo dobre 

wydarzenie. Gościliśmy tutaj ponad 300 dziennikarzy ze strony polskiej, niemieckiej, nie tylko 

regionalnych, tych dziennikarzy, którzy są również redaktorami naczelnymi znanych dzienników, 

również mediów telewizyjnych. Zostały wręczone nagrody dziennikarskie, tj. XIV Polsko-Niemiecka 

Nagroda  Dziennikarska. W mojej ocenie, jak myślę również w Państwa, były to udane wydarzenia, 

bardzo dobrze przygotowane przez pracowników Urzędu, we współpracy z Fundacją Polsko-Niemiecką 

i Fundacją im. Roberta Boscha. Przejmuje pałeczkę, będzie organizatorem, w przyszłym roku 

Meklemburgia Pomorza Przedniego. W ubiegłym roku to była Saksonia, władze Drezna organizowały 

Dni Mediów. Wizyta lubuskiej delegacji w Rosji. Proszę Państwa było takie też pytanie w trakcie 

interpelacji - to bardzo ważne porozumienie dla nas. Mamy podpisaną umowę z Pskowem, natomiast ta 

umowa była podpisana podczas Forum Polska – Rosja. To duże wydarzenie III Forum. Myślę, że już 

niedługo będziemy mogli oceniać efekty tej współpracy. To nie tylko podobieństwa naszych regionów, 

ale też otwarcie się bardzo duże naszego regionu na wschodnią granicę, na naszych wschodnich 

sąsiadów. Były zaniedbania pewnego rodzaju. Odbyliśmy teraz w tym pierwszym półroczu podróże do 

Białorusi, na Ukrainę. Również w Rosji mamy Obwód Pskowski z którym współpracujemy. Ta 

współpraca przede wszystkim gospodarcza, jest przygotowana misja gospodarcza w październiku i 

wiem, że współpracują firmy z tym obwodem, współpracuje Barlinek, zainteresowany też jest Kronopol, 

mamy do dyspozycji Ambasadę Polski w Moskwie, również Ambasadę Polski w Petersburgu. To był 

olbrzymi zaszczyt dla Lubuskiego. Wszystkie media rosyjskie transmitowały to wydarzenie. To ważna 

uroczystość Forum Polska – Rosja, a tam najważniejszym punktem podpisanie porozumienia między 

naszymi obwodami. Była prezentacja naszego regionu lubuskiego i myślę, że z pożytkiem dla nas. My 

jesteśmy otwarci na Zachód również, mamy wiele umów podpisanych, to we Włoszech region Abruzzo, 

to również departament we Francji, w Niemczech od wielu lat współpraca z Brandenburgią, Saksonią, 

na południu ze Słowacją, z regionem Nitrzańskim. Oczywiście wszystko przed nami Panie Radny. 

Jestem też otwarta, gotowa do współpracy z Czechami i z innymi narodami. Myślę, że nasz region 

lubuski znajdzie również w wielu innych regionach Unii Europejskiej znakomitych partnerów.  

 

Radny Zbigniew Kościk: od kiedy Państwo prowadziliście rozmowy z tym regionem? W jaki sposób 

został on wybrany? Czy to rosyjska ruletka, czy w jakiś inny sposób? Pani mówi o misjach, ja je 

nazywam wycieczkami, bo one naprawdę w naszej opinii nie przynoszą zbyt konkretnych efektów. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: pragnę Pana uspokoić, że efekty będą 

konkretne. To będzie konkretny wyjazd. Oczywiście zapraszam. Rozmowy były prowadzone od 

ubiegłego roku. Odbyło się II Forum w ubiegłym roku w Warszawie. Faktycznie Marszałek Senatu jest 

ojcem chrzestnym mogę powiedzieć tego porozumienia, skierował na Ziemię Lubuską przedstawicieli 

regionu Wołogodzkiego. Tak im się tutaj spodobało, są zachwyceni naszym regionem, że myślę, że ta 

współpraca będzie się dobrze układała. Jesienią już odbyła się taka szersza wizyta. Proszę Państwa 

region wołogodzki ofiarował tutaj dla nas - możecie podziwiać – koronki. To jest ich produkt regionalny,  

piękne dzieło artystów ludowych z Wołogodzka, również Pan Marszałek Sokołowski ma prezent dla 

Pana Przewodniczącego - Kreml Wołogodzki chyba tam widzę. W Obwodzie Wołogodzkim również 

takim produktem jest len, masło. Ciepli ludzie naprawdę. Przyjadą na Święto Województwa. Będzie 

okazja do bliższego zapoznania się w Łagowie.  

 

Radny Robert Paluch: Pani Marszałek ojca chrzestnego znamy, a matka chrzestna? Może Pani 

Anodina?   

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Proszę Państwa, tak jak powiedziałam 

gubernator Obwodu Wołogodzkiego będzie naszym gościem w Łagowie, więc zaproszę go również na 

spotkanie integracyjne z Radnymi i wtedy, myślę, że te wszystkie wątpliwości zostaną rozwiane. 

Możemy współpracować również w zakresie rozwoju portów regionalnych. Obwód Wołogodzki ma na 

własność 10 samolotów i doświadczeniami swoimi może się z nami myślę podzielić. Ruszyła 

działalność dwóch nowych oddziałów: Oddziału Intensywnego Nadzoru Kardiologicznego i Pracowni 

Hemodynamiki w Szpitalu 105. w Żarach. Odbyły się tam też spotkania bardzo ważne w związku z 

zamiarem połączenia Szpitala 105. Rozmowy prowadziłam również z Panią Poseł Bożenną Bukiewicz 

już w szpitalu powiatowym Na Wyspie. Tam kadra jest zaniepokojona i chciałyśmy rozwiać te 

wątpliwości, przedstawić nasz plan, naszą mapę połączenia tych jednostek i jaka jest wizja, jaka jest 

przyszłość. Odbyło się 10-lecie Uniwersytetu Zielonogórskiego i nadanie tytułu doktora honoris causa 

księdzu doktorowi Adamowi Dyczkowskiemu. Ważna uroczystość, ponieważ rozwój Uniwersytetu jest 

fundamentem rozwoju naszego regionu. Rozwój gospodarczy naszego regionu ma być oparty na 

wiedzy, stąd też chcemy wspierać wyższe uczelnie, nie tylko Uniwersytet. Szkolnictwo wyższe w 

naszym regionie będzie też miało wsparcie w ramach środków z Krajowej Rezerwy Wykonania. 

Zaplanowaliśmy na ten cel 30 mln złotych. Odbyło się też w tym czasie ważne spotkanie z rektorami 

Wyższej Szkoły Biznesu w Gorzowie, jak również z Jerzym Korolewiczem - Prezesem Zachodniej Izby 

Przemysłowo-Handlowej. Izba realizuje ważny projekt - budowa bazy siedziby dla instytucji 

okołobiznesowych w Gorzowie, co jest niezwykle ważne. Współpracujemy też z prezydentem Nowej 
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Soli Wadimem Tyszkiewiczem, który jest szefem Stowarzyszenia Wójtów, Burmistrzów. Przekazuje 

nam opinie, konsultuje stanowiska Zrzeszenia Wójtów, Burmistrzów. Jutro odbywa się Konwent, gdzie 

przedstawię priorytety rozwoju naszego regionu. Pracujemy nad utworzeniem kierunku medycznego. 

Odbyło się ważne spotkanie w gronie osób, które mogą naprawdę przyczynić się bardzo mocno do 

powstania tego kierunku, ale również odbyłam takie spotkanie z neurochirurgami, chirurgami z całego 

świata, z Brukseli również, z naszych uniwersytetów w firmie LFC - firma innowacyjna, która produkuje 

implanty i lekarze ci są zainteresowani również pracą nad utworzeniem kierunku lekarskiego, są gotowi 

tutaj przynajmniej na początku, gdyby brakowało kadry profesorskiej, również objąć etaty i pracować. W 

ten sposób chcą nas wesprzeć. Uważają, że jest to bardzo słuszny kierunek. Została oddana do użytku 

kolejna inwestycja realizowana przy udziale środków LRPO wsparta kwotą 9 mln złotych. To Żagań 

Arena. Jest już otwarta. Popularyzujemy bardzo ważny program rządowy Biblioteka Plus. Odbyły się 

spotkania w stolicach naszego regionu. W przyszłym roku to małe gminy do 15 tys. mieszkańców będą 

mogły uzyskać wsparcie. Jeżeli jest to remont - kwota minimalna 50 tys., maksymalna 500 tys., na 

budowę nowych obiektów od 200 tys. maksymalnie do miliona złotych. Teraz, gdy jest już niewiele 

środków unijnych na poziomie regionalnym, w czerwcu ostatnie trzy konkursy tak naprawdę z tej 

dostępnej alokacji, później Krajowa Rezerwa Wykonania, więc warto przeglądać konkursy i programy 

rządowe, bo one są też niezwykle cenne. W czerwcu teraz jest też ogłoszony konkurs przez Narodowy 

Fundusz Ochrony Środowiska na termomodernizację. My z Krajowej Rezerwy przeznaczymy na ten cel 

26 mln, ale to dopiero będzie w drugim półroczu. Warto więc aplikować również do Narodowego 

Funduszu Ochrony Środowiska. Odbyło się Forum Innowacji w Rzeszowie. To była wizyta studyjna. 

Wicemarszałek Sokołowski razem z pracownikami odwiedził również Park Naukowo-Technologiczny i 

Port Lotniczy. To jest dla nas świetny przykład w jaki sposób skutecznie rozwijać te instytucje 

zwłaszcza, że jesteśmy w tej chwili na poziomie oceny projektów Lubuskiego Parku Naukowo-

Technologicznego, Parku Interior i Parku Gorzowskiego Człowiek i Środowisko, warto więc nie 

popełniać tych błędów, na których inni już się nauczyli. Wrocławski Park działa już przecież ponad 10 

lat. W Rzeszowie też nas wyprzedzają. Targi Rolnicze Agro w Kalsku zakończyły się olbrzymim 

sukcesem. Kto w tym dniu wybrał się na trasie S3 musiał kilka godzin stać w korku. Tłumy ruszyły na 

Kalsk, więc gratuluję pracownikom, Panu Marszałkowi Tomczyszynowi. To już jest cyklicznie 

odbywająca się impreza i po raz kolejny cieszyła się olbrzymim zainteresowaniem nie tylko rolników, 

wszystkich Lubuszan. W Dobiegniewie Wicemarszałek Maciej Szykuła spotkał się z mieszkańcami, 

samorządowcami, pedagogami, gdzie przede wszystkim omawiane były sprawy i odpowiedzi na pytania 

w zakresie infrastruktury społecznej, zwalczania bezrobocia, promowania integracji społecznej, tym 

bardziej, że chcemy realizować więcej niż dotychczas projektów w zakresie ekonomii społecznej. 

Również odbyło się spotkanie informacyjne w Centrum Sportowo-Rekreacyjnym też na temat 
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aktywizacji kobiet powracających na rynek pracy, możliwości realizowania takich projektów w ramach 

EFS. Kolejne spotkania odbędą się w Słubicach, Żarach, Gorzowie Wielkopolskim. Proszę Państwa, 

odbył się kolejny Konwent Marszałków w Sopocie przede wszystkim na temat perspektywy Europa 

2020. Kolejny w tym miesiącu odbędzie się w Brukseli. Też temat perspektywa 2020, więc są jeszcze 

możliwe pewne zmiany i trwają konsultacje. W tym miesiącu będzie omawiana strategia w zakresie 

rolnictwa. Konwent Starostów, w którym uczestniczył Tomasz Gierczak - też sprawy województwa były 

omawiane. Powstają kolejne Orliki, uczestniczymy w otwarciach. Uczestniczymy również w ważnych 

posiedzeniach instytucji około biznesowych. Odbyło się posiedzenie członków Zachodniej Izby 

Przemysłowo-Handlowej z udziałem Wicemarszałka Jarosława Sokołowskiego. Już dzisiaj zapraszam 

Państwa na II Lubuski Piknik Zdrowia, który odbędzie się w Drzonkowie 19 czerwca - bardzo ważna 

impreza i nie tylko będzie można sobie zmierzyć ciśnienie, ale również wiele innych badań 

diagnostycznych, wszystkie nasze szpitale tam będą dostępne ze swoją ofertą. Powstanie 27 

Lubusików - tak proszę Państwa będą się nazywały boiska do piłki plażowej, piłki siatkowej. Powstaną 

w 27 gminach. Jesteśmy pierwszym regionem w Polsce, który taki program realizuje. 27 czerwca 

startują Dni Województwa Lubuskiego. Program jest dostępny na naszej stronie, tak jak już Państwu na 

ostatniej sesji prezentowałam. Ne uległ zmianie. Gorzów Wlkp. i  Łagów. 4 dni. Lubuskie Fantastyczne, 

Lubuskie Młode, Lubuskie Tajemnicze, łącznie z dowozem pracowników. Informacja jak Państwo 

widzicie jest dosyć obszerna, ponieważ już widzę, że Pan Marszałek chciałby wywiązać się z obietnicy i 

Kluby prosiły o przerwę, więc może odpowiedzi na interpelacje po przerwie. Chciałabym jednak przed 

przerwą kończąc informację z prac Zarządu poprosić Państwa o minutę ciszy, ponieważ w tym okresie, 

gdy nie spotykaliśmy się, w tym okresie międzysesyjnym, pożegnaliśmy dwóch byłych Marszałków. 

Pożegnaliśmy śp. Marka Nawarę - Marszałka Województwa Małopolskiego, który był Marszałkiem w 

latach 1998-2002 oraz w latach 2006-2010. Pożegnaliśmy też Marszałka śp. Grzegorza Kubata, który 

był Marszałkiem Województwa Opolskiego w latach 2003-2006. Proszę o uczczenie ich pamięci minutą 

ciszy. Dziękuję Państwu.  

Radni i Zarząd Województwa Lubuskiego oraz uczestnicz sesji uczcili minut ciszy pamięć zmarłych. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proponuję przerwę do godz. 12.20. 

Proszę Klub Radnych PO i członków Zarządu do sali 108.  

 

Po przerwie Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko wznowił obrady X zwyczajnej sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014, a następnie zwrócił się z zapytaniem: czy ktoś z 

Państwa Radnych ma jeszcze interpelacje i zapytania w punkcie 3? Nie widzę. Wobec tego uważam, że 
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punkt 3 został zrealizowany. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytanie do Pani Marszałek Elżbiety Polak 

na temat przedstawionego sprawozdania? Nie widzę żadnych pytań. Dziękuję Pani Marszałek za 

sprawozdanie.  

                                                                                                                                                                                            

Do punktu 5. 

Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu województwa lubuskiego za 2010 rok  

 podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa 

Lubuskiego oraz sprawozdania z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2010 rok  

– druk nr 104,  

 podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Przechodzimy do punktu 5 - Sprawozdanie roczne z 

wykonania budżetu województwa lubuskiego za 2010 rok. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia 

sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego oraz sprawozdania z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego za 2010 rok – druk nr 104 - Państwo Radni otrzymali komplet dokumentów, 

jest to na stronach internetowych. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi 

Województwa Lubuskiego - w tym punkcie proszę o zabranie głosu i przedstawienie sprawozdania 

rocznego z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2010 rok  Panią Marszałek Elżbietę Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, 

zmieniła się ustawa o finansach, stąd też dwa wystąpienia: wykonanie budżetu i sprawozdanie 

finansowe. Mamy trochę inną procedurę, ale za to zrobię to w pigułce, zupełnie krótko, na temat 

najważniejszych zadań, które były zrealizowane w 2010 roku. Proszę Państwa, dochody udało nam się 

zrealizować zgodnie z planem, prawie zgodnie z planem, w wysokości 475 mln złotych, wydatki 513 

mln, deficyt w budżecie w wysokości bodajże 38 mln pokryliśmy w kwocie 35 mln z kredytu. Nie 

zaciągnęliśmy całego kredytu, do którego nas Państwo upoważniliście. Chcieliśmy żeby ten próg 

zadłużenia na koniec roku nie był taki dramatyczny i udało się. Na koniec roku zadłużenie budżetu 

samorządu województwa wynosiło 36%. Nie jest źle i możemy zatem planować i realizować w dalszym 

ciągu inwestycje, zwłaszcza, że w tym roku jest ich jeszcze sporo w ramach również LRPO. Bardzo 

dobra informacja z wykonania budżetu jest taka, że aż 45% wydatków to są wydatki inwestycyjne, to są 

wydatki majątkowe. To był budżet proinwestycyjny. Kwotowo to aż 229 mln złotych przeznaczyliśmy na 

zadania inwestycyjne. Proszę Państwa, z tego tortu najwięcej było na poprawę infrastruktury 

transportowej, najwięcej skorzystały drogi, również koleje, przewozy kolejowe, niewielka kwota z tego 

tortu, niecałe ponad 2 mln przewozy, przeloty bardziej, lotnicze. Proszę Państwa, to aż 48% z wydatków 
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inwestycyjnych zwłaszcza na poprawę właśnie infrastruktury transportowej, drogowej. Powstała nowa 

obwodnica w Babimoście całkowicie zakończona, jest w trakcie realizacji obwodnica Zbąszynka, Ośna 

Lubuskiego, Wschowy, Nowej Soli i wybudowano niewiele kilometrów dróg, prawie 6, ale 

przebudowaliśmy tylko w 2010 roku 71 km dróg wojewódzkich,. Wbudowaliśmy nowe promy dla 

przepraw w Pomorsku, w Brodach i Połęcku. Taki duży procent udziału w tym torcie również ma 

również rolnictwo i łowiectwo - ponad 12%. To budowa zbiorników małej retencji w Czerwieńsku, 

również przebudowa kanału Borkowskiego, Głuchowskiego, zabezpieczenie przed powodzią Bytomia 

Odrzańskiego etap II. Bardzo ważne inwestycje były zrealizowane w obszarze kultury fizycznej i sportu. 

Z budżetu to tylko 4,5%, ale od lat oczekiwane inwestycje w Wojewódzkim Ośrodku Sportu Turystyki i 

Rekreacji w Drzonkowie, tj. modernizacja, przebudowa basenu, pływalni, klubu jeździeckiego, powstała 

nowa strzelnica, został również całkowicie wyremontowany internat sportowy, hotel, sala konferencyjna, 

powstały też nowe boiska, Ośrodek zmienił się nie do poznania. Ciąg dalszy inwestycji trwa, są one 

kontynuowane. W tym roku kolejne obiekty będą realizowane. Również w zakresie kultury można 

powiedzieć, że liczba nie jest duża - procentowo to jest 5,5% całego budżetu - to są dotacje 

przekazywane do naszych bibliotek wojewódzkich zarówno w Zielonej Górze, jak i w Gorzowie 

Wielkopolskim, to również teatry i w Zielonej Górze i w Gorzowie, muzea Ziemi Lubuskiej, Ośrodki 

Doskonalenia Nauczycieli, ale to też inwestycje. To nie tylko dotacje na działalność bieżącą, na 

utrzymanie tych jednostek. Tutaj realizujemy, ale w 2010 roku oddaliśmy szereg inwestycji na przykład 

termomodernizacja Biblioteki Wojewódzkiej w Zielonej Górze. Ochrona zdrowia - 3,6%, budowa nowych 

łączników w Szpitalu w Torzymiu. Tam trwa też termomodernizacja. W ubiegłym roku 

termomodernizacja była też realizowana w Szpitalu w Ciborzu, w Międzyrzeczu, w Gorzowie Wlkp., w 

Zielonej Górze. Oprócz tych inwestycji nowe solary też w zakresie priorytetu 3 w ramach LRPO, ale też 

zakup sprzętu wysokospecjalistycznego, to jest rezonans w Gorzowie, tomograf 64 rzędowy w Zielonej 

Górze. Nigdy przedtem takiego sprzętu nie udało nam się zakupić do naszych jednostek. Tutaj Radny 

Kościk zauważył, że infrastruktura jest beznadziejna. Tak, ale to się zmienia. Systematycznie robimy 

kolejne oddziały, poprawiamy tą infrastrukturę. Tylko w szpitalu w Gorzowie w ubiegłym roku 

wyremontowaliśmy 9 oddziałów i to nie tylko z udziałem środków unijnych, z naszego budżetu. 

Wszystkie szpitale spłacają pożyczki i zobowiązania w stosunku do samorządu wojewódzkiego, ale 

inwestują też. Proszę Państwa, nie mam tutaj w tej  chwili przy sobie, ale przygotowując się do 

odpowiedzi na interpelację - dostaniecie to na piśmie - kontrakty są lepsze i to dużo lepsze. Porównując 

styczeń do stycznia wiadomo, że w trakcie roku są nadwykonania, jest zawsze o to bój i problem, ale to 

też jest też sprawa kosztów jakie są w szpitalu, czy więcej płacić kadrze, czy też tak dzielić te środki, 

żeby coś jeszcze w tej jednostce robić. Również w Zielonej Górze są modernizowane, remontowane co 

roku po kilka oddziałów. Szpitale już z własnych środków wykonują też te remonty, nie tylko czekają na 
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pieniądze z budżetu. Oprócz tych zadań majątkowych, inwestycyjnych, które stanowiły 45% wydatków 

całego budżetu, warto kilka słów powiedzieć na temat ważnych dokumentów, które powstały w ubiegłym 

roku, które były i są realizowane. Po raz pierwszy w historii województwa powstała Strategia Promocji i 

Ochrony Zdrowia uchwalona przez Sejmik w lutym 2010 roku, powstała Lubuska Rada Zdrowia, która 

monitoruje wdrażanie priorytetów w tym zakresie i stąd też udało się dlatego tyle zrobić również w 

zakresie poprawy infrastruktury. Powstał też program budowania społeczeństwa informacyjnego, został 

przyjęty w ubiegłym roku do realizacji i w ubiegłym roku podpisaliśmy projekty na realizację 

najważniejszych priorytetów w tym obszarze, to jest internet szerokopasmowy, to jest projekt E-Urząd, 

E-Zdrowie, zwłaszcza E-Radiologia w 12 lubuskich szpitalach, nie tylko wojewódzkich również 

powiatowych. Proszę Państwa najważniejszym takim sukcesem, bo cyfry poda Pani Skarbnik w 

sprawozdaniu finansowym, nie chcę żebyśmy się powtarzały, myślę, że najważniejsze jest to, że 

lubuskie pozyskało dla Lubuszan 200 mln złotych. W ubiegłym roku zakończył się ranking regionalnych 

programów operacyjnych, na koniec roku było podsumowanie – II miejsce w Polsce. To bardzo ważne 

dla lubuskiego i w tym roku z Krajowej Rezerwy Wykonania te pieniądze będziemy mogli podzielić w 

ramach konkursów. Myślę, że będziemy je ogłaszać już w drugim półroczu. Dziękuję bardzo. Za chwilę 

sprawozdanie finansowe gdzie już będzie więcej cyfr. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję. Proszę bardzo, Pani Józefa Chalecka Skarbnik 

Województwa. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, w 

2010 roku wykonano plan dochodów ogółem na kwotę 475.304.785 złotych, co stanowi 93,53% planu 

po zmianach, w tym dochody budżetu województwa zrealizowano na poziomie 368.935.542 złotych, co 

stanowi 95,12% planu po zmianach, natomiast dochody z budżetu Unii Europejskiej osiągnęły poziom 

106.369.243 zł, co stanowi 88,43% planu po zmianach. Struktura wykonania dochodów przedstawia się 

następująco: subwencja ogólna to 29,87%, środki wraz z dotacjami z budżetu Unii Europejskiej 22,38%, 

dotacje z budżetu Państwa bez dotacji przyznanych na finansowanie zadań z budżetu Unii Europejskiej 

to 20,92%, udział w podatku PIT i CIT 17,26%, z tego PIT 3,9%, a CIT 13,4%. Pozostałe źródła to 

9,57%. Analizując strukturę i wielkość dochodów, jaką dysponował na dany rok budżetowy samorząd 

województwa w zakresie subwencji, dotacji jak i udziału w podatkach dochodowych, ale także i z 

dochodów własnych należy stwierdzić, iż w strukturze wykonania dochodów budżetu w 2010 roku 

znaczną część stanowiły środki z budżetu Unii Europejskiej. W 2010 roku wydatki zrealizowano w 

wysokości 513.350.113 zł, co stanowi 91,08% planowanych wydatków po zmianach, w tym plan 

wydatków zrealizowanych ze środków Unii Europejskiej wykonano na poziomie 88,29%, co stanowi 
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kwotę 108.266.264 zł. Pozostała część to kwota 405.083.848 zł, która została zrealizowana z dochodów 

własnych, m.in. to są dotacje, subwencje, udziały w podatkach i inne i stanowi ona 91,85% planu po 

zmianach. Najwyższe wydatki poniesiono na realizację zadań w następujących działach: dział 600 

transport i łączność 48,14% ogółu wydatków wykonanych, w tym rozdział 60001 krajowe pasażerskie 

przewozy kolejowe 9,71%, a rozdział 60013 drogie publiczne wojewódzkie 32,31% ogółu wydatków, 

dział 010 rolnictwo i łowiectwo 12,43%, dział razem 921 kultura i ochrona dziedzictwa narodowego oraz 

926 kultura fizyczna i sport to 10,01% ogółu wydatków wykonanych. Dział 750 administracja publiczna 

9,85% ogółu wydatków wykonanych. Budżet 2010 roku zamknął się deficytem w kwocie 38.045.327 zł. 

W 2010 roku zaciągnięto kredyt długoterminowy w kwocie 35 mln zł przy zakładanym na etapie 

planowania budżetu na kwotę 48.908.478 zł. Wskaźnik długu na koniec 2010 roku określający pułap 

zadłużenia w relacji do dochodów, zgodnie z prognozą łącznej kwoty długu budżetu województwa 

lubuskiego na koniec 2010 roku i lata następne, szacowany był na poziomie 55,11%. Faktyczny stopień 

zadłużenia z tytułu emisji obligacji, zaciągniętych kredytów na koniec 2010 roku wyniósł 172.240.889 zł, 

to jest 36,24%, a zatem nie przekracza ustawowego wskaźnika 60%. Łączna kwota spłat kredytów  

przypadających do spłaty w 2010 roku oraz odsetek od kredytów i od wyemitowanych obligacji, a także 

potencjalnych spłat kwot wynikających z udzielonych przez województwo poręczeń wynosiła 2,72%, a 

zatem nie przekracza także ustawowego wskaźnika, który wynosi 15%. W związku z powyższym proszę 

Sejmik o przyjęcie sprawozdania z wykonania budżetu za 2010 rok. Panie Przewodniczący czy mogę 

od razu sprawozdanie finansowe?                                                                                                                    

Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu województwa lubuskiego za 2010 rok stanowi załącznik nr 7 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: skoro nie ma pytań to proszę przedstawić od razu 

sprawozdanie finansowe. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: sprawozdanie finansowe województwa 

lubuskiego składa się z bilansu z wykonania budżetu województwa lubuskiego sporządzonego na dzień 

31 grudnia 2010 roku, łącznego bilansu jednostek budżetowych sporządzonego na dzień 31 grudnia 

2010 roku, na który składają się bilanse: Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w 

Zielonej Górze, Lubuskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych w Zielonej Górze, Zarządu Dróg 

Wojewódzkich w Zielonej Górze, Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Zielonej Górze, Zespołu Parków 

Krajobrazowych w Gorzowie Wielkopolskim, Wojewódzkiego Ośrodka Dokumentacji Geodezyjnej            

i Kartograficznej w Zielonej Górze, jednostek oświatowych, tj.: Młodzieżowego Ośrodka 

Wychowawczego w Babimoście, Ośrodka Doskonalenia Nauczycieli w Zielonej Górze, Młodzieżowego 
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Ośrodka  Socjoterapii w Zaborze, Medycznego Studium Zawodowego w Zielonej Górze, Medycznego 

Studium Zawodowego w Gorzowie Wlkp., Wojewódzkiego Ośrodka Metodycznego w Gorzowie Wlkp., 

Pedagogicznej Biblioteki Wojewódzkiej w Zielonej Górze oraz Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny 

Pracy w Gorzowie Wlkp. i w Zielonej Górze. Następna pozycja to: łącznego rachunku zysków i strat 

sporządzonego na dzień 31 grudnia 2010 roku wyżej wymienionych jednostek budżetowych, łącznego 

zestawienia zmian w funduszu jednostki sporządzonego na dzień 31 grudnia 2010 roku wyżej 

wymienionych jednostek i z kolei łącznego bilansu zakładu budżetowego sporządzonego na dzień 31 

grudnia 2010 roku, na który składają się bilanse: Wojewódzkiego Zakładu Konserwacji i Urządzeń 

Wodnych Melioracyjnych w Gorzowie Wlkp., Wojewódzkiego Biura Geodezji i Terenów Rolnych w 

Zielonej Górze, Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Drzonkowie, łącznego rachunku zysku i 

strat zakładów budżetowych sporządzonego na dzień 31 grudnia 2010 roku wyżej wymienionych 

zakładów budżetowych oraz łącznego zestawienia zmian w funduszu zakładów budżetowych 

sporządzone na dzień 31 grudnia 2010 roku także wyżej wymienionych zakładów budżetowych. 

Sprawozdanie finansowe województwa lubuskiego jest ewidencyjnym, księgowym odzwierciedleniem 

wykonania budżetu województwa lubuskiego za 2010 rok. Stosownie do przepisu zawartego w art. 268 

ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych, który stanowi, iż roczne sprawozdanie 

finansowe jednostki samorządu terytorialnego w której liczba mieszkańców ustalona przez GUS na 

dzień 31 grudnia roku poprzedzającego rok za który sporządzano sprawozdanie przekracza 150 tysięcy 

podlega badaniu przez biegłego rewidenta. Sprawozdanie finansowe województwa lubuskiego za 2010 

rok po raz pierwszy podlegało wymaganemu przepisami badaniu. Wynik z przeprowadzonego badania 

wyrażony został w opinii biegłego rewidenta z dnia 26 kwietnia 2011 roku będącej opinią pozytywną 

wskazującą, iż sprawozdanie finansowe we wszystkich istotnych aspektach przedstawia rzetelnie i 

jasno informacje istotne dla oceny sytuacji majątkowej i finansowej jednostki na dzień 31 grudnia 2010 

roku, zostało sporządzone zgodnie z wymaganymi zasadami rachunkowości oraz na podstawie 

prawidłowo prowadzonych ksiąg rachunkowych, jest zgodne z wpływającymi na treść sprawozdania 

finansowego przepisami prawa i postanowieniami Statutu Województwa Lubuskiego. W związku z 

powyższym proszę Wysoki Sejmik o przyjęcie sprawozdania finansowego za 2010 rok i udzielenie 

absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego.                        

Sprawozdanie finansowe stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę, czy są pytania do tej części? 

Nie widzę. Wobec braku pytań o odczytanie uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa 

Lubuskiego sprawozdaniu z wykonania budżetu za 2010 rok proszę Pana Zdzisława Paduszyńskiego.   
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Zdzisław Paduszyński odczytał opinię w sprawie wydania opinii o 

wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego o udzielenie absolutorium dla Zarządu 

Województwa Lubuskiego z tytułu wykonania budżetu za 2010 rok, która stanowi załącznik nr 23 do 

protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Zdzisław Paduszyński odczytał uchwałę Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez 

Zarząd Województwa Lubuskiego sprawozdaniu z wykonania budżetu za 2010 rok, która stanowi 

załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Pan Wiceprzewodniczący przeczytał 

uchwałę nr 373/2011 Składu Orzekającego RIO w Zielonej Górze z dnia 31 maja w sprawie wydania 

opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego o udzielenie absolutorium 

Zarządowi Województwa Lubuskiego z tytułu wykonania budżetu za 2010 rok oraz uchwałę 244/2011 

Składu Orzekającego RIO z dnia 19 kwietnia w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd 

Województwa Lubuskiego sprawozdaniu z wykonania budżetu za 2010 rok. Proszę jeszcze Pana 

Wiceprzewodniczącego o odczytanie opinii niezależnego biegłego rewidenta z badania sprawozdania 

finansowego Województwa Lubuskiego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Zdzisław Paduszyński odczytał opinię niezależnego biegłego 

rewidenta z badania sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego, która stanowi załącznik nr 

10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. Odczytaliśmy już 

rzeczy formalne, wobec tego teraz w dalszej części proszę Pana Andrzeja Betkę, Dyrektora 

Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego o przedstawienie 

informacji o stanie mienia województwa lubuskiego. Ta informacja została wszystkim Państwu Radnym 

dokładnie przedstawiona. Jest to dokument liczący kilka stron, wobec tego jest on Państwu znany. Czy 

ktoś może nie zna tego dokumentu? Nie widzę żadnych uwag, wobec tego czy są pytania? Dziękujemy 

Panie Dyrektorze.  

Informacja o stanie mienia stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Czy są wystąpienia klubowe? Proszę, Pani Radna 

Elżbieta Płonka. 

 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Elżbieta Płonka: Pani Marszałek, Panie 

Przewodniczący, Szanowne Panie i Panowie, dziś na tej szczególnej sesji raz w roku oceniamy politykę 

Zarządu Województwa, rok 2010. Chociaż Zarząd uległ zmianie, niemniej jest to na pewno kontynuacja 

władzy, a także i personalnie kontynuacja, ponieważ osoba Pani Marszałek łączy te dwa Zarządy. W 

roku budżetowym 2010 zostały praktycznie rozdysponowane środki unijne na inwestycje na lata 2007- 

2013 w tej perspektywie. Sposób realizacji Lubuskiego Programu Operacyjnego to szeroka lista 

indykatywna i nasz Klub Prawa i Sprawiedliwości krytykował ten sposób rozdysponowania i chociaż 

przyznano województwu 200 mln z rezerwy krajowej to nadal niepokoi nas efekt ostateczny, efekt 

rozliczeniowy. Martwi nas los zwłaszcza małych samorządów terytorialnych, gdyż plan operacyjny jaki 

został już zrealizowany w kwestii formalnej nie jest programem zrównoważonego rozwoju województwa. 

A zatem możemy powiedzieć, że dziś politycznie oceniamy realizację zadań samorządu województwa 

lubuskiego zarówno w kwestii formalnej jak i w kwestii polityki perspektywicznej. Możemy pochwalić 

Panią Marszałek oczywiście za niezwykłą pracowitość, ale nie na pewno za efekty zarządzania ochroną 

zdrowia, bo przecież Pani podlegały bezpośrednio jednostki ochrony zdrowia w 2010, 2009 także i 

obecnie. Niestety nie mogę przyznać Pani i Zarządowi grantu za chęć sprywatyzowania wszystkich 

szpitali lubuskich, gdyż jest to błędna koncepcja. Przykładem jest chociażby czasowo pracochłonne 

przekształcenie najmniejszego szpitala w województwie - Szpitala Torzymskiego, a także ospałe 

likwidowanie WKTS–ów, które tak naprawdę nie są jednostkami ochrony zdrowia, a nadal nie zamknięte 

są ich likwidacje. Nie możemy ostatecznie pozytywnie ocenić wyników szpitali, ponieważ także ich nie 

znamy, a szkoda, że w dniu dzisiejszym nie możemy tych wyników rocznych szpitali poznać. Pieniądze 

z LRPO i unijne to nie wszystko. Bezrobocie i bieda w naszym województwie jest duża, patologia 

społeczna nie uległa istotnemu zmniejszeniu, zatem nie możemy pozytywnie zaopiniować uchwały o 

udzielenie absolutorium. Poproszę Państwa o wysłuchanie szczegółów dotyczących naszej krytyki 

przez Wiceprzewodniczącego Klubu Pana Roberta Palucha.  

Wystąpienie Przewodniczącej Klubu Radnych PiS stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję Pani Radna. Proszę Panie Radny. 

 

Wiceprzewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Robert Paluch: dziękuję, że Pan 

zrobił pewien wyłom od ogólnie stosowanej metodyki tego typu ocen. Szanowni Państwo, sytuacja 

specyficzna. Oczywiście oceniamy byłego Marszałka - jest wśród nas Pan Radny - Zarząd nowy, w 
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części nowy, układ polityczny częściowo również zmieniony. Dochody 93%, wydatki 91%. Można byłoby 

powiedzieć, że jest przeciętnie, albo, że jest tak jak zawsze, no ale na bardzo sprawnego menadżera 

jakim się ogłaszał były Marszałek myślę, że to jest kwestia niezadowalająca. Przejdę do kilku 

kluczowych rzeczy takich z punktu widzenia funkcjonowania przeciętnego Lubuszanina, tego co jest dla 

niego potrzebne, gdzie się czuje bardziej czy mniej bezpiecznie, to co  na co dzień odczuwa, a te 

zadania, które są związane z województwem lubuskim. Szanowni Państwo, w 2010 roku mieliśmy 

powódź. To było w zasadzie kilka cyklów tej powodzi. Jak się okazuje melioracje wodne zostały w tym 

czasie bardzo zaniedbane. Dlaczego o tym mówię? A to dlatego o tym mówię, że dochody zrealizowane 

na poziomie 91%, wydatki na poziomie 85% no to w województwie, w którym przepływają 3 duże rzeki, 

z czego jedna z większych w Europie, to jest totalnie niezadowalające, natomiast zabezpieczono 

interesy w tymże działaniu Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 250 tysięcy w tymże budżecie na 

interesy właściciela nieruchomości przy ulicy Sulechowskiej. O tym trzeba pamiętać. Następna sprawa: 

przyznane 10 mln złotych na usuwanie skutków klęsk żywiołowych. Szanowni Państwo, pamiętacie 

Państwo tą informację i to nie jest jakby rozbieżna informacja, bądź ktoś się politycznie prześcigał Urząd 

Wojewódzki z Urzędem Marszałkowskim, ale mogliśmy pozyskać kwotę 20 czy nawet dwadzieścia kilka 

milinów złotych. Dostaliśmy skromne 10 mln złotych i nawet te 10 mln złotych nie potrafiliśmy 

wykorzystać, bo wykonaliśmy te zadania o 500 tysięcy mniej. Zastanawiałem się dlaczego tak jest? 

Szanowni Państwo, dlatego tak jest, że w ciągu 5 lat zmienia się 6 dyrektorów jednostki, instytucji, która 

kluczowe zadania ma dla przeciętnego Lubuszanina, mianowicie ochrona przede wszystkim 

przeciwpowodziowa, budowa wałów, rozwiązanie hydrotechniczne, etc. Nie będzie takiej sytuacji, że 

dyrektor, który przychodzi w styczniu a kończy urzędowanie w październiku będzie się czuł 

odpowiedzialny za to zadanie. Przypomnę Państwu, że to jedna partia od pięciu lat rządzi, a druga 

współrządzi tym województwem lubuskim, 6 dyrektorów w pięć lat - no trudno byłoby żeby 

konstruktywnie podejść do rozwiązania problemów powodziowych w województwie lubuskim i to widać 

w tym budżecie. Kolejna sprawa: transport i łączność, przewozy kolejowe 47% wykonania. Szanowni 

Państwo no można mówić o czymś takim, że w tym roku nie wykonujemy przenosimy jako wydatek 

niewygasający na następny rok, ale trudno nie stwierdzić, że to się staje swoistą patologią, czyli nie 

udaje się czegoś wykonać w danym roku, przenosimy jako wydatek niewygasający wiedząc oczywiście 

od razu, że w drugiej połowie roku i tak tego nie wykonamy i przenosimy na następny rok. 47% 

naprawdę nie ma się czym szczycić. Kolejna sprawa: kto w ogóle czuwa nad majątkiem ruchomym 

województwa lubuskiego, skoro ubezpieczenia np. na szynobusy czy na zbiorniki szynobusy płacimy 

670 tysięcy złotych, likwidacja szkód wynikających z ich eksploatacji, czyli z uszkodzeń 1.270.000 zł. 

Przepraszam 340 tysięcy dostajemy od ubezpieczyciela. No to kto to kalkuluje, kto to kalkuluje skoro 2 

mln płacimy za remonty, za uszkodzenia, składki płacimy 600 tysięcy czyli w sumie 2 mln, a 300 tysięcy 
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dostajemy ubezpieczeń. Czy ktoś to w ogóle kontroluje? Jaki był sens w ogóle wchodzenia w tą spółkę 

ogólnopolską? Kolejna sprawa: drogi publiczne wojewódzkie. Dobrze. Wzrosły te kwoty, są 

oszczędności na przetargach, kwota jeżeli chodzi o inwestycje drogowe to jest duża kwota, w zasadzie 

zasadnicza część budżetu województwa lubuskiego i tu widać, że Zarząd Dróg Wojewódzkich wywiązał 

się z zadania, no ale mamy o to taką sytuację, że 9 mln złotych jest niewykonane. Ale dlaczego jest  

niewykonane? A to dlatego, że brakuje pieniędzy. Krótko mówiąc Zarząd nie przekazuje Zarządowi 

Dróg Wojewódzkich pieniędzy, 9 mln brakuje. Wiecie co Państwo macie? Już w tym roku mamy już 9 

mln mniej, bo za roboty budowlane za 2010 rok trzeba było zapłacić w 2011. I co z tego, że się zrobiło 

oszczędności przetargowe? W sensie jakby gospodarności wykonania tego budżetu no nie ma czego 

chwalić. Kolejna sprawa: gospodarka mieszkaniowa - temat rzeka. Mówiliśmy, powtarzaliśmy Panie 

Marszałku nie da się zrealizować dochodów na poziomie 29,5 mln złotych. Słyszałem takie słowa: my 

potrafimy, my jesteśmy sprawnymi menadżerami, my sprzedamy. Sprzedaliśmy. 29,5 mln zaplanowane,  

zrealizowane 3 mln 700. Szanowni Państwo, to też jest pewna ekwilibrystyka jeżeli chodzi o 

konstruowanie budżetu, bo wiadomo po co było 29,5 mln zł. Dlatego nie głosowaliśmy nad tym 

budżetem w 2009 roku na 2010, bo wiedzieliśmy, że tych 29,5 miliona się nie uzyska, a robiło się to 

tylko po to, żeby zaniżyć kwotę zadłużenia województwa lubuskiego. Kolejna sprawa: dochody z 

podatków PIT, CIT. Owszem 1.200.000 nie wykonane, ale ja słyszę, że w 2010 rok to wielki wzrost 

gospodarczy województwa lubuskiego i jeden człowiek jest w tym województwie jakby ojcem tego 

sukcesu, ale przypomnę Państwu: w tamtym roku udział w podatku w 2009 w CIT, PIT 16,14 a w 2010 

14,75. Subtelna różnica. Ale gdyby się dodało niewykonanie tego budżetu plus ta różnica, która weszła 

okazuje się, że podatnicy na województwo lubuskie zapłacili o 4.200.000 mniej. Jeżeli jest wzrost 

gospodarczy to podatnicy płacą z reguły więcej podatków, a nie mniej. Jeżeli jest wzrost gospodarczy to 

się zatrudnia ludzi w przemyśle, w handlu, etc., a jeżeli się zatrudnia to płacą podatki. Nie ma takiej 

sytuacji, że ten udział z podatków spada. To nie jest przypadkowe. Nie ma w 2010 roku żadnego 

wzrostu gospodarczego województwa lubuskiego i to m.in. pokazują te wskaźniki. Kolejna sprawa: 2010 

rok - sfinansowano Dzień Województwa Lubuskiego - przejaw niegospodarności, ignorancji, bufonady, 

bo tylko to tak można określić. Milion złotych. Wiecie Państwo ile przeciętny Lubuszanin się na to 

zbierał, jeżeli chodzi o tą część podatków, którą odprowadzał do budżetu województwa? Całe 

województwo zbierało się na jedno święto Marszałka Województwa Lubuskiego prawie tydzień roboczy, 

no 4 dni z ogonkiem, 5 dni. To jest normalne, żeby milion ludzi pracowało przez tydzień dlatego żeby 

się jedna osoba pobawiła? To nie jest w mojej ocenie normalne. Oczywiście świetnie zakamuflowane w 

budżecie, dobrze żeśmy zadali z przewodniczącym Komisji pytania dostaliśmy te informacje. Myślę że 

gdyby w Pana okręgu wyborczym ktoś wiedział o tym, że ile musiał pracować na święto to wydaje mi 

się, że nie miałby Pan wyniku na poziomie 8 czy 9 tysięcy głosów, a raczej byłby to wynik wyborczy na 
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poziomie tego co Pan uzyskał 4 lata prędzej do powiatu, czy osiem lat prędzej. Kolejna sprawa, o którą  

mam największe pretensje - EFS Program Operacyjny Kapitał Ludzki. Szanowni Państwo, mamy dwa 

zasadnicze fundusze: LRPO i EFS. Spuentuję na końcu jak to oceniam i jak oceniam funkcjonowanie 

koalicjantów między sobą. Jeżeli dochody realizuje się na poziomie 73%, wydatki na poziomie 70% - to 

co Pani Skarbnik mówiła - nowa ustawa o finansach publicznych nie pokazuje nam pewnego obrazu 

przepływu środków jeżeli chodzi o EFS, ale to co widzimy w budżecie no to o pomstę do nieba. 

Dlaczego? A no to dlatego, że okazało się w międzyczasie, że my startujemy o Krajową Rezerwę 

Wykonania, mieliśmy dostać Krajową Rezerwę Wykonania i jeżeli by tą metodologię użyto, którą Zarząd 

przyjął jako pewien wyznacznik, jako pewny wektor, wypadkową, no to być może byśmy się załapali. 

Krajowa Rezerwa Wykonania - Warmia i Mazury - wiecie Państwo ile dostali? 180 mln złotych. W 

województwie, kiedy jest perspektywa spadku o jak dobrze pamiętam 60 kilka procent pieniędzy jeżeli 

chodzi o wspieranie aktywne walki z bezrobociem na wojewódzkie urzędy pracy i powiatowe urzędy 

pracy taki spadek w Kapitale Ludzkim, gdzie można byłoby te pieniądze wykorzystać w konsekwencji 

jeżeli byśmy dostali jakąkolwiek kwotę, nie wiem 15-20, a może 180 mln złotych. To była ta kwota, która 

będzie nam w tym roku potrzebna, to była ta kwota, która po prostu nam popłynęła. Ale 180 tys. złotych 

na zakup bryki - nowa Pani dyrektor nie zapomniała o tym. Nie wiem po co było zmieniać skoro prędzej 

te programy społeczne jakoś tam funkcjonowały. Oczywiście trzeba było przyczepić konia w trakcie 

funkcjonowania. Nie przepadam za jednym, czy za drugim, bo moja ocena jakby poszczególnych 

dyrektorów departamentów jest tylko techniczna, ale po co było to zmieniać skoro było tyle błędów jeżeli 

chodzi o EFS? Kolejna sprawa: lotniska. Dzisiaj, za chwilę Państwo wystąpicie żebyśmy wsparli po raz 

kolejny kwotą określoną na przeloty w województwie lubuskim. Ja pamiętam pod koniec kadencji 2010 

roku jak żeśmy gorączkowo zbierali się na Komisjach i rozmawialiśmy, potrzebne są dodatkowe 

pieniądze, rozkręcimy świetnie lotnisko, będzie funkcjonować. Wydaliśmy kupę pieniędzy, efekt tych 

pieniędzy jest taki, że przeleciało tam 3 tys. osób, z czego w dużej większości są to urzędnicy 

samorządowi, państwowi, dyrektorzy, etc. Jaki był sens? No taki był sens, że się lotnisko zamknęło na 

pół roku i dzisiaj musimy kolejne 4 mln. To miał być wypromowany, to miał być świetny produkt, który 

wypromuje województwo lubuskie. Co zrobiliśmy? Zlikwidowaliśmy ten produkt. Szanowni Państwo, jest 

taka gmina, a w zasadzie miasto w województwie lubuskim, nazywa się Słubice. To jest miasto, które 

dzisiaj stoi przed bardzo dużym problemem, a mianowicie powołania zarządu komisarycznego, nie 

wiem jak to się nomenklaturowo nazywa. Tymże miastem też w swoim czasie zarządzał - bo wiadomo, 

że długi rok, dwa nie funkcjonują, to się zbiera latami jeżeli chodzi o samorządy - tymże miastem 

również zarządzał były marszałek województwa lubuskiego. To jest gmina, która ma 

siedemdziesięciokilkuprocentowe zadłużenie. Gdybyśmy jeszcze województwo lubuskie rozpasali przez 

kilka lat, może nawet przez całą kadencję - dobrze, że to się nie stało - mielibyśmy najprawdopodobniej 
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podobną sytuację, jeżeli chodzi o stan naszego funkcjonowania prawny. Moja ocena jest tego taka: 

województwem lubuskim zarządzano jak kasynem, jakby ktoś był klientem kasyna, przychodził 

wydawał, ma tylko ładnie wyglądać. Brak jakiejkolwiek spójnej polityki między poszczególnymi 

marszałkami resortowymi. Nie mam wątpliwości. Każdy robił to co chciał, czyli krótko mówiąc ty 

odpowiadasz za to, ty odpowiadasz za to, no bo jak wytłumaczyć sytuację skoro w jednym podziale Unii 

Europejskiej mamy - my się sprzeciwiamy liście indykatywnej o czym mówiła Pani Przewodnicząca, 

wielu rzeczom się sprzeciwiamy - ale jak ocenić sytuację skoro jedną metodologię się wybiera do 

jednych środków i się uzyskuje sukces 200 mln złotych, a druga jest kompromitacja spadek na naste 

miejsce i żadnych pieniędzy? No jak to ocenić? No to można tylko w jeden sposób ocenić: każdy robił 

swoją politykę. To do Państwa będzie oczywiście za chwilę należeć jak Państwo zagłosujecie. Wniosek 

nasuwa się w zasadzie jeden jak zagłosować. Jeżeli chodzi o koalicję - koalicja 3 ugrupowań, każdy 

dostał swoją działkę, każdy wyrwał swoich dyrektorów i każdy na swój strój zarządzał. Szanowni 

Państwo, do Państwa należy decyzja. Ja oceniam to bardzo krytycznie. Dziękuję bardzo. 

Wystąpienie Wiceprzewodniczącego Klubu Radnych PiS stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę, Pani Radna Lidia Gryko. 

 

Wiceprzewodnicząca Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej Lidia Gryko: Pani 

Marszałek, Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, budżet województwa lubuskiego w 2010 roku 

uwzględniał podstawowe wskaźniki gospodarcze wynikające z sytuacji w kraju, dokumentów 

strategicznych, wieloletniego planu inwestycyjnego oraz zadań rocznych. Jak każdy poprzedni budżet 

nie zaspokajał on wszystkich potrzeb i oczekiwań, był zrealizowany prawidłowo pod względem 

formalno-prawnym i spełniał wymogi ustawy o finansach publicznych, co potwierdzają jak przed chwilą 

słyszeliśmy opinie biegłego rewidenta oraz Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze. Warto 

też zaznaczyć, że realizacja budżetu musiała uwzględniać nowe zapisy ustawy o finansach publicznych, 

które weszły w życie 1 stycznia 2010 roku. Na kształt uzyskanych wskaźników miały wpływ zarówno 

warunki obiektywne, jak i metodyka realizacji budżetu przyjęta przez ówczesny Zarząd, który przez 11 

miesięcy wykonywał zadania przewidziane w budżecie mając wsparcie stabilnej i posiadającej 

zdecydowaną większość w Sejmiku koalicji, która pozytywnie oceniała podejmowane inicjatywy i 

udzielała politycznego poparcia. Ostatni miesiąc 2010 roku zaowocował powstaniem po wyborach 

samorządowych nowej koalicji, która ma jedynie 1 głos więcej niż ustawowa połowa składu Sejmiku. 

Nastąpiły zmiany personalne w samym Urzędzie, które dotknęły osób na kierowniczych stanowiskach. 

Zmiany kadrowe niestety nie poprawiły merytorycznej jakości pracy Urzędu, a często zdecydowanie 

wartość tę obniżyły. Pozbywano się osób utożsamianych z poprzednim Marszałkiem oraz z Sojuszem 
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Lewicy Demokratycznej. Wiele spraw trafiło do sądu, a Lubuszanie będą musieli zapłacić dziesiątki a w 

ogólnym bilansie zapewne setki tysięcy złotych za niepotrzebne i niekiedy złe decyzje. Ale wracając do 

budżetu. Klub Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej niepokoją następujące fakty i tutaj troszkę 

będziemy już zbieżni z moim Kolegą przedmówcą. Nie wykonano dochodów z tytułu podatku 

dochodowego od osób fizycznych PIT i prawnych CIT na łączną wartość ponad 1.260.000 złotych na co 

z pewnością miał wpływ narastający kryzys w kraju, choć o ile pamiętam te dochody były oszacowane 

bardzo ostrożnie. Nie wykonano również dochodów z tytułu sprzedaży nieruchomości. Jeszcze w 

październiku zakładano uzyskanie ze sprzedaży mienia ponad 6,5 mln złotych. Niestety po 

rozstrzygnięciu przetargów grudniowych okazało się, że Zarząd Województwa uzyskał w całym roku 

niespełna 3 mln złotych, a jak Państwo słyszeliście przed chwilą budżet przewidywał z dochodu ze 

sprzedaży mienia 29 mln złotych. Poza tym od 4 lat w Gorzowie przy ulicy Warszawskiej niszczeją 

budynki poszpitalne i jak na razie brak jakiejś koncepcji zagospodarowania. Nie wykonano też wielu 

zadań w zakresie melioracji wodnych. Nie tylko nie wykorzystano możliwości pozyskania większej kwoty 

od Wojewody Lubuskiego, ale także nie wykonano zaplanowanych w budżecie wydatków na prawie 8 

mln złotych, a wszyscy przecież wiemy, że jest wiele do zrobienia w sprawach ochrony 

przeciwpowodziowej w naszym województwie i na to te wszystkie zjawiska, o których przed chwilą 

mówił mój Kolega zwracaliśmy niejednokrotnie uwagę Zarządowi. Ponadto 717 tys. złotych musiał 

zwrócić Zarząd Województwa Ministerstwu z powodu niewykorzystania pieniędzy przeznaczonych na 

pomoc techniczną z Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki. Dopiero jesienią 2010 roku osiągnięto stan 

zatrudnienia, który powinien być osiągnięty 3 lata wcześniej. Cały czas mamy najniższe w kraju 

zatrudnienie, co właśnie spowodowało konieczność zwrotu pieniędzy Warszawie. Natomiast co budzi 

nasze zadowolenie? Sprawnie realizowano program budowy kompleksów Orlik 2012. Przypomnę, że w 

programie 2010 roku znalazły się 22 obiekty, a dofinansowanie z budżetu województwa poza dwoma 

wyjątkami to było miasto Zielona Góra i miasto Gorzów Wielkopolski, które same po przeprowadzonych 

już standardowych procedurach i wyczerpaniu budżetu województwa wnioskowały o niższe 

dofinansowanie i takie niższe dofinansowanie faktyczne otrzymały. To dofinansowanie było na poziomie 

333 tys. złotych. Niestety w tym roku dofinansowanie już jest zdecydowanie niższe dla samorządów. Co 

cieszy jeszcze? Wykonanie zadań w zakresie zwiększenia środków - i tutaj się będę powtarzać - na 

infrastrukturę drogową i transport, co pozwoliło na poprawę stanu dróg wojewódzkich, choć jak zwykle 

pozostawiają one jeszcze wiele do życzenia oraz na zakup kolejnych szynobusów. Kolejny punkt: 

utrzymanie w 2010 roku dynamiki wykorzystania środków unijnych - to o czym mówił Kolega - dzięki 

czemu udało się pozyskać dodatkową kwotę z Krajowej Rezerwy Wykonania i tutaj Pani Marszałek 

mówiła 200 mln złotych do podziału. Przeznaczono też większe środki finansowe na zadania 

przekazane do realizacji organizacjom pozarządowym. Myślę, że jest to ważny proces i na pewno te 
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organizacje docenią. Poza tym, jak co roku - to też myślę ważne zadanie - wyróżniono stypendiami 

uzdolnione dzieci i młodzież ze szkół podstawowych, gimnazjalnych i ponadgminazjalnych w naszym 

województwie. Cieszą nas również kończone i kontynuowane 62-milionowe inwestycje w wojewódzkie 

obiekty związane ze sportem, kulturą, oświatą. Pani Marszałek dzisiaj mówiła o Drzonkowie, tam około 

13 mln. Wiem, że to jeszcze niezakończone są inwestycje, ale cieszy nas to bardzo, że rzeczywiście 

Ośrodek zaczyna nabierać kolorów. No i z uznaniem obserwowaliśmy mniejsze niż wynikało to z 

uchwały budżetowej zaciągnięcie przez Zarząd kredytów, więc choć stan obecny zadłużenia i 

perspektywy jego wzrostu budzą nasz niepokój, to jednak cieszymy się, że te kredyty nie do końca 

zostały wykorzystane i zaciągnięte w takiej kwocie w jakiej mógł Zarząd zaciągnąć. Co w związku z 

tym? Klub Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej oczekiwał, że grudzień będzie przynajmniej 

zwieńczeniem efektów pracy Zarządu, ale tak się nie stało. Dlatego Klub Radnych Sojuszu Lewicy 

Demokratycznej wobec powyższych faktów daje swobodę głosowania swoim radnym i nie wprowadza 

dyscypliny. Bardzo dziękuję.  

Tezy wystąpienia Klubu radnych SLD stanowią załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę bardzo, Pan Czesław 

Fiedorowicz. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Czesław Fiedorowicz: Panie 

Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, Pani Marszałek, sprawozdanie nad wykonaniem budżetu za rok 2010 

i uchwała o absolutorium jest zawsze okazją do podsumowania mijającego roku, choć oczywiście nie 

powinno ono tak długo trwać jak przepłynęły nam te 365 dni. Rok 2010 był rokiem wyjątkowym, o czym 

warto przypomnieć, czy też podkreślić uwagi, które wcześniej moi przedmówcy założyli, czyli był to rok 

wyborczy, a zatem rok, który zawsze cechuje się pewnymi napięciami, rok, który zaowocował pewną  

stabilizacją, jednocześnie zmianą koalicji rządzącej w województwie lubuskim. Wcześniej Platforma, 

SLD, PSL, od końca listopada Platforma Obywatelska i PSL. Myślę, że wynik wyborów zawsze jest 

pewnego rodzaju oceną wyborców co do sposobu sprawowania polityki na każdym szczeblu 

samorządu, na każdym szczeblu, gdzie dokonywane są wybory. Ale niewątpliwie za wykonanie tego 

budżetu w roku ubiegłym głównie należy kierować słowa do Pana Marszałka Marcina Jabłońskiego, 

wicemarszałków w tym województwie, czyli Pana Tomasza Wontora, Pani Elżbiety Polak, która w 

sposób bardzo dobry dla tego województwa jako kontynuator została Marszałkiem, bo z kontynuacji i 

stabilizacji jest zawsze premia dla każdego samorządu, dla członków Zarządu Pana Stanisława 

Tomczyszyna i Tomasza Hałasa i oczywiście czego mieliśmy już doświadczenie, z czym się już 

zetknęliśmy, sami uczestniczyliśmy w pewnej ciągłości dotyczącej mandatu dla sprawowania władzy dla 
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następnego Zarządu i decyzji, które skutkowały zakończeniem tego budżetu, budżetu, który jak oceniła 

Regionalna Izba Obrachunkowa, został wykonany w sposób nie budzący wątpliwości pod względem 

prawnym i merytorycznym. I tutaj tak jak wcześniej Pani Skarbnik Kuźniar i obecna Pani Skarbnik 

stosowały takie reguły prawa, które nie powodują żadnych zakłóceń natury formalnej, stąd też opinia 

Regionalnej Izby Obrachunkowej jest pozytywna. Ta opinia zawsze powinna być dla wszystkich rad, 

sejmiku wiążącą co do tego, by z takiego powodu opinia nie była rozbieżna z organem, który jest 

stróżem finansów publicznych, finansów samorządowych. W istocie rzeczy rok 2010 był rokiem, który w 

całej Polsce niezależnie od tego jaka koalicja, jaka partia, czy jacy ludzie rządzili w samorządach na 

poziomie gminy, powiatu czy województwa skutkował pewnymi ubytkami dochodów, obniżeniem 

poziomu, stąd też te ubytki, czy też obniżone dochody z tytuły CIT i PIT nie są efektem złego działania 

bo jest to centralnie dzielone w stosunku do liczby mieszkańców, liczby podmiotów i przychodów z 

tytułu jednego i drugiego podatku. Chciałoby się zawsze, by było więcej, ale niestety to wykonanie choć 

jest dobre, jednak jest pewien ubytek dochodów. Generalnie dochody są niższe, ale wydatki są jeszcze 

niższe, czyli te 91% wydatków, przy 93,5% dochodów spowodował mimo wszystko pewną bezpieczną 

sytuację, czyli obniżeniu uległ deficyt budżetowy i to prawie o 17 mln złotych - a to jest rzecz 

niebagatelna - ale też również dług województwa, który był planowany na poziomie 55% uległ 

zmniejszeniu do 36,5%. Ja nie wiem czy wszyscy Państwo Radni macie, a jeśli nie to chętnie 

rozprowadzę, informację dotyczącą poziomu zadłużenia wszystkich samorządów województwa 

lubuskiego - mówię o miastach, mówię o gminach, mówię o powiatach, by zobaczyć, że te głównie 

kreujące rozwój, podejmujące ważne zadania są zadłużone stosunkowo wysoko. To sięga 50% i to jest 

problem ogólnopolski. A zatem w czasie kiedy na Polskę, w tym na województwo lubuskie, spływa takie 

żniwo środków unijnych niewątpliwie naturalnym jest tego rodzaju zadłużenie i z całą pewnością jeszcze 

w tej kadencji będziemy mówili o tym, że ono jest mniejsze, albo też z powodu zmniejszonych wpływów 

z tytułu środków unijnych niewątpliwie wysokość tego budżetu będzie inna. Naturalnie nie udało się 

sprzedać majątku w Gorzowie, chociaż wydaje mi się, że to nie jest tylko zadanie dla Zarządu, dla 

urzędników. Myślę, że także dla Radnych dla wszystkich i także dla miasta Gorzowa. Kiedy się słucha z 

zewnątrz tej opinii na ile jest zgoda, na ile determinacja, by ten majątek w Gorzowie sprzedać wydaje mi 

się, że warto znaleźć skuteczniejszy sposób, by to sprzedać i dobrze, że na ten rok już zaplanowano o 

wiele bardziej racjonalne przychody z tytułu gospodarowania majątkiem. Ten rok tego żniwa unijnego to 

rzeczywiście rok, w którym dzięki tym pieniądzom unijnym możliwe było wykonanie wielu zadań. Nie 

chcę powtarzać tych liczb, o których tu mówiono. Rzeczywiście zadania na drogi, które są w dyspozycji 

Zarządu Dróg Wojewódzkich były w 2010 roku rokiem wyjątkowym, czyli wydano największą kwotę w 

historii i myślę, że długo ona nie będzie zmieniona, bo zwróćcie Państwo uwagę, że w roku 2010 ta 

kwota wydatków na drogi uległa zwiększeniu pomimo nieznacznego zmniejszenia wydatków z tytułu czy 
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też z Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego, a zatem wzrasta udział własny w tych 

wydatkach, a w tym roku, w 2011, to są już znacznie mniejsze wydatki. Zatem tak trudne zadanie skoro 

to był rok rekordowy musi rodzić różnego rodzaju skutki i nie chcę przywoływać przykładów 

nierozstrzygniętych przetargów na drogi nie tylko te centralne, nie tylko te regionalne, ale gminne. 

Wiemy o tym jak ciężko znaleźć dziś w Polsce wykonawców, którzy za kwotę racjonalną, tą która 

wynika z kosztorysu, zadanie każde chcą wykonać. Te trudności rzeczywiście skutkują niewykonaniem 

tych zadań, ale tutaj z uznaniem trzeba się zwrócić nie tylko do Marszałków odpowiedzialnych za te 

drogi, ale również Pani dyrektor Włodarczak, bo rzeczywiście to zadania zostało zrobione dobrze w 

ubiegłym roku. Nie chcę powiedzieć, że środki LRPO, które rzeczywiście są środkami nie tylko dla 

zasobów województw, samorządów województw, ale dla wszystkich samorządów, ale one stanowiły 

istotne źródło finansowania wielu zadań w wielu dziedzinach. Pamiętajmy o tym, że w kulturze bez tych 

środków oba muzea, biblioteka, Wojewódzki Ośrodek Sportu i Rekreacji, który rzeczywiście dokonał 

takiego skoku i tutaj trzeba z uznaniem - i dziękuję tu Panu Marszałkowi Jabłońskiemu, że podjął te 

odważne decyzje skutkujące rozpoczęciem tego procesu - i wszystkim którzy byli za kontynuacją tych 

ważnych zadań w naszych obiektach wojewódzkich przy udziale środków i one się również znalazły na 

liście indykatywnej. Myślę, że ta premia jest zupełnie należną dla województwa lubuskiego i z uznaniem 

trzeba powiedzieć o wszystkich pracownikach, zwłaszcza Departamentu LRPO, bo nawet najlepsi 

szefowie nie poradzili by sobie bez sumiennej pracy pracowników. Oczywiście EFS, o którym wiele 

mówimy, o tej słynnej na całą Polskę społecznej Hondzie, no nie doczekał się takiej premii, ale też nie 

możemy powiedzieć, że zadania z EFS zostały wykonane źle, z nienależytą starannością, czy też nie 

przyniosły one efektów. Generalnie zastanawiamy się nad racjonalnością wydawanych pieniędzy z 

EFS. One nie przynoszą szybko skutków takich jak wybudowana droga, most, czy jakiś obiekt, a obiekty 

sportowe - chyba wszyscy mogą doświadczyć tego, że Orliki jak byśmy je nie oceniali, są tym bardzo 

czytelnym elementem poprawy tego co jest ważne, a więc edukacji na tym niższym poziomie. 

Przywoływana jest często melioracja jako przejaw jakiegoś nagłego załamania w 2010 roku. Zupełnie 

coś zaskakującego, bo oczywiście nie chcę przywoływać, a warto o tym powiedzieć, że rok 2010 to był 

rok wyjątkowej kolejnej nie znanej wcześniej klęski powodzi nie tylko na Odrze, Nysie Łużyckiej, Lubrzy, 

ale też Warty i Noteci i tutaj chodzi o to, że ta interwencja państwa była taka, że w żadnym 

województwie w Polsce nie można było wykorzystać środków, które postawiono do dyspozycji, a 

wykonanie tych zadań w kwocie blisko 9 mln mówi dobitnie o tym, że zostało zrobione to co można było 

zrobić. Chyba kiedy rozmawiamy ze sobą i widzimy jak województwo lubuskie wygląda, widzimy jakie 

są zapóźnienia w melioracji - po raz kolejny nie chcę przywoływać tego 45 roku - to wiemy, że w wielu 

miejscach na szczęście od 45 roku nie zniszczono niektórych urządzeń melioracyjnych. Tak można to 

powiedzieć. Ale rzeczywiście plan, który zakłada do 2013 roku zrealizowanie tych inwestycji mówi o 
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tym, że 2010 był pierwszym rokiem i tutaj z uznaniem do Pana Marszałka Stanisława Tomczyszyna 

trzeba powiedzieć, że to zostało dobrze zrealizowane mimo bobrów, na które wszyscy narzekamy, 

mimo tego, że rzeczywiście realność przeprowadzenia zadań inwestycyjnych ze względu na kilkakrotne 

powodzie, czy też utrzymujący się nawet do końca stan podwyższonego poziomu zagrożenia 

powodziowego na Warcie i Noteci utrzymywał się w naszym województwie. Zapominamy, że 2010 rok 

to był rok też bardzo zrównoważonego przełomu na wsi. Pamiętajmy, że mamy też PROW, że mamy 

choć w mniejszym stopniu wykorzystany Program Europejskiej Współpracy Terytorialnej. Właśnie z 

tego programu, Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, pierwszy rok wdrożenia programu rybackiego 

na wsi i to zauważamy w każdej gminie, w  każdym okręgu wyborczym… 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Przepraszam Panie Przewodniczący, nie chcę 

przerywać, ale proponuję jak gdyby zbliżać się do końca, bo jeszcze Klub Radnych Platformy czeka na 

czas.   

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Czesław Fiedorowicz: jak 

zaczynam to zawsze zbliżam się do końca, a nigdy odwrotnie i zatem chciałem powiedzieć o tym, że - 

mam świadomość, że to najlepsze wystąpienie przed nami - chciałem powiedzieć o tym, że  2010 rok to 

był rok, w którym w sposób istotny za pomocą środków unijnych dokonuje się zmiana polskiej wsi, ta 

która jest tak bardzo oczekiwaną. Chciałbym na koniec powiedzieć o tym, że Klub Radnych Polskiego 

Stronnictwa Ludowego zaakceptuje sprawozdanie i udzieli absolutorium Zarządowi. Chciałem na ręce 

Pani Marszałek Polak i Marszałkowi Jabłońskiemu złożyć wyrazy podziękowania za rzetelną pracę i na 

ręce wszystkich urzędników za wykonaną solidną pracę, bo to od Państwa zależy powodzenie 

wydatkowania środków publicznych. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę, Pan Tadeusz Pająk krótko i 

zwięźle, syntetycznie. Proszę. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma Obywatelska RP Tadeusz Pająk: Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni, już chciałem Czesiowi dorzucić z 10 minut 

ze swojego wystąpienia, ale Czesiu się sprężył. Nie będzie tutaj zaskoczenia, bo wiem, że jednogłośnie 

nasz Klub Platformy Obywatelskiej będzie głosował za udzieleniem absolutorium zarówno jednemu 

Zarządowi, który pracował przez 11 miesięcy pod przewodnictwem Pana Marszałka Marcina 

Jabłońskiego, jak i obecnego Zarządu pod przewodnictwem Pani Marszałek Elżbiety Polak. I tak się 

zastanawiałem po wystąpieniu Pani Lidii Gryko, że 11 miesięcy było w porządku, dobrze wszystko szło, 
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przez 1 miesiąc wszystko zostało zepsute. No to raczej jest  niemożliwe. Trudno zepsuć w 1 miesiąc 

cokolwiek. Także tutaj się dziwię. Dopóki jesteśmy w koalicji to jest wszystko dobrze, jak nie jesteśmy w 

koalicji wszystko źle. Dobrze, że nie było 4 partii w koalicji, bo by nie było żadnego głosu przeciwnego. 

Także dziękuję, że tutaj też są wskazywane ewentualnie błędy lub niedociągnięcia, bo to jest też rola 

opozycji żeby to pokazywała. Myślę, że obecny Zarząd nad tym popracuje, żeby takich błędów na 

przyszłość było jak najmniej, a swoją pracą Zarząd widać, że dowodzi tego, że jeżeli się pracuje to też 

czasami jakieś błędy są, ale ważne że pracują, chcą jak najlepiej i świadczy o tym, że wspólnie razem 

nasze wnioski z różnych komisji wspólne znajdują jakby oddźwięk obecnie w Zarządzie i to jest 

najważniejsze. Pracujmy razem i myślę, że będzie dobrze dla całego województwa i takich błędów, 

które ewentualnie Państwo tutaj wskazywaliście nie będzie. Myślę, że tyle. Jednocześnie również 

chciałbym podziękować Pani Skarbnik jednej i poprzedniej Pani Skarbnik, które pracowały tutaj, 

odpowiadały za fundusze całego województwa i wszystkim pracownikom, dyrektorom, którzy na tą 

pracę Zarządu się, że tak powiem, razem złożyli. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Dziękuję za wystąpienia klubowe. 

Proponuję bardzo sprawnie przejść do dalszej części. Proszę o przedstawienie opinii i wniosków 

Komisji Sejmiku Województwa Lubuskiego. O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Roberta Palucha. (Radny Robert Paluch 

poprosił, by opinia Komisji Gospodarki została przedstawiona później) Dobrze. Opinia Komisji Kultury, 

Edukacji i Kultury Fizycznej - proszę Przewodniczącego Komisji Pana Czesława Fiedorowicza.  

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Komisja w 

dniu 26 maja pozytywnie zaopiniowała omawianą uchwałę. 7 głosów za, 1 wstrzymujący. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję. Proszę, Pan Zbigniew Kołodziej 

przewodniczący  Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja Rolnictwa 

w dniu 26 maja zapoznała się i przyjęła. 4 głosy za, 1 się wstrzymał.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: czyli opinia pozytywna? Dziękuję bardzo. Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych - Wiceprzewodnicząca Komisji Pani Barbara Kucharska. 
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Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska:  

Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych na posiedzeniu w dniu 25 maja br. zapoznała się ze 

sprawozdaniem i pozytywnie zaopiniowała w wyniku głosowania przy 6 za, 1 głos wstrzymujący, brak 

głosów przeciw.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę Pana Romana Dziducha 

Wiceprzewodniczącego Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa.  

 

Wiceprzewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Roman 

Dziduch: Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Lubuskiego w obecności 5 

członków Komisji pod przewodnictwem wiceprzewodniczącego Komisji Tomasza Wontora na 

posiedzeniu 26 maja zapoznała się ze sprawozdaniem z wykonania budżetu województwa lubuskiego 

za rok 2010, opinią RiO w Zielonej Górze o  sprawozdaniu z wykonania budżetu, sprawozdaniem 

finansowym. Komisja w wyniku głosowania pozytywnie zaopiniowała wyżej wymienione sprawozdanie.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję. Proszę, Pan Robert Paluch teraz - 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Komisja Gospodarki 

i Rozwoju Województwa w wyniku głosowania przy 4 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie 

wstrzymującym się pozytywnie zaopiniowała wykonanie budżetu 2010 roku.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Proszę, Pan Mirosław Marcinkiewicz  

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Panie Przewodniczący, 

Szanowni Państwo, na początek jedno sprostowanie: w wystąpieniu Pani koleżanki Eli Płonki 

usłyszałem, że Zarząd, czy województwo sprywatyzowało jakiś szpital. Przepraszam bardzo, ale 

Komisja Finansów nic o tym nie wie, o prywatyzacji żadnego szpitala, który w naszym użytkowaniu jest. 

A teraz do rzeczy. Komisja Budżetu i Finansów na posiedzeniu w dniu 25 maja zapoznała się ze 

sprawozdaniem finansowym, na które składa się: bilans z wykonania budżetu województwa lubuskiego, 
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bilans jednostek budżetowych sporządzonych na dzień 31 grudnia, rachunek zysków i strat, 

zestawienie zmian funduszu jednostki, bilans zakładu budżetowego sporządzony na dzień 31 grudnia, 

bilans zysków i strat, sprawozdanie łączne zakładów budżetowych, zestawienie zmian funduszu 

jednostki, czyli tym razem sprawozdanie łączne zakładów budżetowych oraz opinią biegłego rewidenta 

oraz informacją o stanie mienia. Głosowało 7 radnych. W wyniku głosowania: 5 głosów za, 2 głosy  

wstrzymujące się, co oznacza pozytywną opinię. Dziękuję.     

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. O przedstawienie opinii Komisji 

Rewizyjnej dotyczącej sprawozdania z wykonania budżetu województwa za 2010 rok oraz informacji o 

stanie mienia Województwa Lubuskiego proszę Pana Zbigniewa Kościka, Przewodniczącego Komisji 

Rewizyjnej. 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: opinia pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: O przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie 

udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego proszę Pana Zbigniewa Kościka, 

Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej. 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Komisja Rewizyjna wnioskuje do Sejmiku 

Województwa Lubuskiego o udzielenie absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. Dziękuję. 

Wniosek Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. W dalszej części jest odczytanie opinii 

Składu Orzekającego RiO w Zielonej Górze. Tą uchwałę RiO w Zielonej Górze w sprawie wydania opinii 

o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku o udzielenie absolutorium dla Zarządu Województwa Lubuskiego 

z tytułu wykonania budżetu za 2010 rok już przeczytał Wiceprzewodniczący Sejmiku Zdzisław 

Paduszyński, wobec tego ten punkt mamy za sobą. (Opinia RiO w Zielonej Górze w sprawie wydania 

opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku o udzielenie absolutorium dla Zarządu Województwa 

Lubuskiego z tytułu wykonania budżetu za 2010 rok stanowi załącznik nr 23 do protokołu) Szanowni 

Państwo, czy ktoś w tym punkcie po opiniach Komisji  chciałby zabrać głos? Nie ma. Dziękuję bardzo. 

Poddaję pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Województwa Lubuskiego oraz sprawozdania z tytułu wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 
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2010 rok – druk nr 104. Kto jest za podjęciem uchwały proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk? Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk? Kto się wstrzymał 

proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk? Za 21, wstrzymało się 3, przeciw 2. Stwierdzam, że 

uchwała została podjęta. 

Uchwała została podjęta przy 21 głosach „za”, 2 głosach „przeciw” i 3 głosach „wstrzymujących  się”. 

Głosowało 26 radnych. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 roku w sprawie  zatwierdzenia 

sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego oraz sprawozdania z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego za 2010 rok stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, zanim podejmiemy uchwałę w sprawie 

udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego odczytam treść projektu tej uchwały.           

Następnie Przewodniczący Sejmiku odczytał treść projektu uchwały w sprawie udzielenia absolutorium 

Zarządowi Województwa Lubuskiego, który stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Uchwała została odczytana, wobec tego przystępujemy do 

głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za udzieleniem absolutorium proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk? Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk? Kto się 

wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk? Za 20, wstrzymało się 4, przeciw 2. 

Stwierdzam, że Sejmik Województwa Lubuskiego udzielił absolutorium Zarządowi Województwa 

Lubuskiego. Moje gratulacje. Dziękuję wszystkim Radnym. Jednocześnie chciałbym złożyć gratulacje 

Pani Marszałek Elżbiecie Polak. (Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko wręczył kwiaty 

Marszałkowi Województwa Lubuskiego Elżbiecie Polak) Proszę, Pani Marszałek Elżbieta Polak. 

Uchwała została podjęta przy 20 głosach „za”, 2 głosach „przeciw” i 4 głosach „wstrzymujących się”. 

Głosowało 26 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 roku w sprawie  udzielenia 

absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Chciałam odpowiedzieć na różne pytania 

jakie tu Kluby postawiły, ale faktycznie ja już nie chciałam Państwu zabierać czasu, będzie myślę 
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jeszcze na to czas na Komisjach do końca roku. Chciałam bardzo mocno podziękować również 

Kolegom z byłego Zarządu, bo faktycznie to nasza współpraca za ubiegły rok przyniosła ten efekt. 

Trzeba powiedzieć, że naprawdę Zarząd poprzedni, Zarząd obecny , mamy olbrzymi wpływ na to, co 

dzieje się w województwie lubuskim, mamy szansę żeby zmieniać, poprawiać warunki życ ia dla 

naszych mieszkańców. Nie wolno nam tej szansy zmarnować zwłaszcza teraz, gdy są też na to 

środki finansowe. Dziękuję Państwu bardzo za pozytywne głosowanie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, proponuję teraz 

następujące rzeczy: po pierwsze musi zebrać się Komisja Rolnictwa w sali 108. Jednocześnie proszę 

członków Kapituły Zasłużony dla Województwa Lubuskiego na obrady do mojego gabinetu , tam 

będzie teraz Kapituła, a dla wszystkich Państwa ogłaszam przerwę do godz. 14.30 i przystąpimy do 

dalszych obrad. Dziękuję.              

 

Do punktu 6. 

Sprawozdanie za 2010 rok z wykonania Uchwały nr XVI/97/2000 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 17 kwietnia 2000 r. w sprawie zasad gospodarowania ruchomym mieniem 

województwa. 

 

Po przerwie Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko wznowił obrady X zwyczajnej sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014, a następnie poinformował: mamy punkt 6  

- Sprawozdanie za 2010 rok z wykonania Uchwały nr XVI/97/2000 Sejmiku Województwa Lubuskiego  

z dnia 17 kwietnia 2000 r. w sprawie zasad gospodarowania ruchomym mieniem województwa. Proszę 

Panią Agnieszkę Barańską, p.o. Dyrektora Departamentu Administracyjno-Gospodarczego. Może w ten 

sposób: czy ktoś z Państwa, posiada pytania do projektu tej uchwały? Jest to sprawozdanie za 2010 rok 

z wykonania uchwały. Treść była znana w postaci elektronicznej i w postaci papierowej. Nie widzę. 

Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów  

o przedstawienie opinii komisji. 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosława Marcinkiewicza: Opinia Komisji 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Dziękuję Pani Dyrektor. Nie widzę 

pytań, zatem wobec braku pytań stwierdzam uznaję, że Sejmik  przyjął sprawozdanie do wiadomości. 

 

Do punktu 7. 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego za 2010 rok 

Lubuskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Kalsku – druk nr 100. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Przechodzimy do punktu 7 - Podjęcie uchwały w sprawie 

zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego za 2010 rok Lubuskiego Ośrodka Doradztwa 

Rolniczego w Kalsku – druk nr 100. Proszę Pana Marka Żeromskiego. Czy są wystąpienia klubowe i 

zapytania Radnych do przedstawionej uchwały? Nie widzę. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o 

przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja w dniu 26 

maja zapoznała się i pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Nie widzę pytań. Wobec braku pytań  

przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały proszę o  

podniesienie ręki i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie  

przycisku czerwonego. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Za 21, 

przeciw 0 i wstrzymało się 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta. Dziękuję bardzo. 

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 21 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 r. w sprawie zatwierdzenia 

rocznego sprawozdania finansowego za 2010 rok Lubuskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Kalsku 

stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Do punktu 7a. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie utworzenia 

jednostki budżetowej Województwa Lubuskiego pod nazwą „Melioracja Lubuska” z siedzibą w 

Gorzowie Wlkp. – druk nr 108. 

 



47 
 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: punkt 7a – rozszerzony - Podjęcie uchwały zmieniającej 

uchwałę Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie utworzenia jednostki budżetowej Województwa 

Lubuskiego pod nazwą „Melioracja Lubuska” z siedzibą w Gorzowie wlkp. – druk nr 108. Proszę Pana 

Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja Rolnictwa 

w dniu dzisiejszym zapoznała się i pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy ktoś ma uwagi? Nie widzę. Wobec 

braku uwag przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa jest za przyjęciem uchwały - druk nr 108 proszę o  

podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku zielonego. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć  

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.Za 20, 

wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta. Dziękuję bardzo. 

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 20 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 r. zmieniająca uchwałę Sejmiku 

Województwa Lubuskiego w sprawie utworzenia jednostki budżetowej Województwa Lubuskiego pod 

nazwą „Melioracja Lubuska” z siedzibą w Gorzowie Wlkp. stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Do punktu 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii do wniosku Dyrektora Samodzielnego Publicznego 

Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu o czasowe zaprzestanie 

działalności Całodobowego Oddziału Neurologicznego – druk nr 105. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: punkt 8 - Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii do 

wniosku Dyrektora Samodzielnego Publicznego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w 

 Międzyrzeczu o czasowe zaprzestanie działalności Całodobowego Oddziału Neurologicznego – druk nr 

105. O zabranie głosu proszę Panią Annę Gwarę, Dyrektora Departamentu Ochrony Zdrowia. (Dyrektor 

DZ była nieobecna) Mamy w zastępstwie Panią…? 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Zdrowia Dorota Szymkowiak: Dorota Szymkowiak. 
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Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: proszę bardzo. Może najpierw pytania. Czy są pytania do 

tej uchwały? Nie widzę. Proszę o wyrażenie opinii Wiceprzewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i 

Spraw Społecznych Panią Barbarę Kucharską.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: 

Komisja Zdrowia  zaopiniowała pozytywnie. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy są pytania? Nie widzę. 

Przystępujemy do głosowania. Kto jest za podjęciem uchwały - druk nr 105 proszę podnieść rękę i 

nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku niebieskiego. Za 20, wstrzymało się 1, 

przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Uchwała została podjęta przy 20 głosach „za” i 1 głosie „wstrzymującym się”. Głosowało 21 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 r. w sprawie wyrażenia opinii do 

wniosku Dyrektora Samodzielnego Publicznego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 

w Międzyrzeczu o czasowe zaprzestanie działalności Całodobowego Oddziału Neurologicznego 

stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Do punktu 8a. 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia zmian statutu Ośrodka dla Osób Uzależnionych 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej „Nowy Dworek” – druk 106. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Punkt 8a - Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia 

zmian statutu Ośrodka dla Osób Uzależnionych Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej „Nowy Dworek” – druk 106. Proszę, czy są wystąpienia klubowe i zapytania? Proszę, Pan  

Radny Zbigniew Kołodziej.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Radny Zbigniew Kołodziej: Chciałbym zapytać się czy „Nowy Dworek” to jest ten koło Świebodzina i 

jakby to powiedzieć: zamiejscowy oddział w Kostrzynie?  
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Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Zdrowia Dorota Szymkowiak: Tak, chodzi o ten szpital 

„Nowy Dworek” koło Świebodzina. To uchwała dotycząca rozszerzenia działalności - otworzenia poradni 

w Kostrzynie. Tam, jeżeli chodzi o powiaty kostrzyński i słubicki, taka opieka jest jak najbardziej 

potrzebna. Tu szpital wychodzi naprzeciw pacjentom, którzy na dzień dzisiejszy muszą dojeżdżać do 

Gorzowa i do Zielonej Góry. 

 

Radny Zbigniew Kołodziej: Rozumiem, że to ma być filia oddziału? 

 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Zdrowia Dorota Szymkowiak: Tak. Przychodnia. 

Otwarcie ambulatoryjnej opieki specjalistycznej. 

 

Radny Zbigniew Kołodziej: Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy są pytania? Nie widzę. Proszę 

Wiceprzewodniczącą Komisji Zdrowia Panią Barbarę Kucharską o przeczytanie opinii Komisji.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: 

Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała  pozytywnie. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Wobec braku pytań przystępujemy do głosowania. Kto jest 

za podjęciem uchwały - druk nr 106 proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku zielonego. Kto jest 

przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i 

nacisnąć przycisk niebieski. Za 20, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała została 

podjęta.  

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 20 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 r. w sprawie zatwierdzenia zmian 

statutu Ośrodka dla Osób Uzależnionych Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej 

„Nowy Dworek” stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 
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Do punktu 8b. 

Podjęcie uchwały w sprawie przekształcenia Ośrodka dla Osób Uzależnionych Publicznego 

Zakładu Opieki Zdrowotnej „Nowy Dworek”, polegającego na rozszerzeniu jego działalności w 

zakresie udzielanych świadczeń – druk nr 107.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: punkt 8b - Podjęcie uchwały w sprawie przekształcenia 

Ośrodka dla Osób Uzależnionych Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej „Nowy Dworek”, 

polegającego na rozszerzeniu jego działalności w zakresie udzielanych świadczeń – druk nr 107. Czy 

są zapytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Proszę Panią Kucharską, Wiceprzewodniczącą 

Komisji, o przedstawienie opinii.   

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: 

również opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Przystępujemy do głosowania. Kto jest 

za podjęciem uchwały proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie  

przycisku niebieskiego. Za 21, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 21 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 r. w sprawie przekształcenia 

Ośrodka dla Osób Uzależnionych Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej „Nowy Dworek”, 

polegającego na rozszerzeniu jego działalności w zakresie udzielanych świadczeń stanowi załącznik nr 

44 do protokołu. 

 

Do punktu 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umów o dofinansowanie robót 

budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk nr 99. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: punkt 9 - Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody 

na zawarcie umów o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk 



51 
 

nr 99. Mamy do dyspozycji Dyrektora Departamentu Pan Mirosława Glaza. Czy są wystąpienia 

klubowe, zapytania? Nie widzę. Proszę Panią Kucharską o przedstawienie opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: 

Komisja zaopiniowała pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań przystępujemy do 

glosowania. Kto jest za proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę o 

podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku czerwonego. Kto się wstrzymał proszę o podniesienie ręki i 

naciśnięcie przycisku niebieskiego. Za 22, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała została 

podjęta.  

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 22 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 r. w sprawie wyrażenia zgody na 

zawarcie umów o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy stanowi 

załącznik nr 47 do protokołu. 

   

Do punktu 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 

2011 rok – druk nr 101 wersja 2.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2011 rok – druk nr 101. Mamy tutaj Panią Józefę Chalecką, 

Skarbnika Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe i zapytania? Nie widzę. Proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań i zapytań... (O głos 

poprosił Radny Zbigniew Kościk) Proszę. 
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Radny Zbigniew Kościk: przepraszam, ja mimo wszystko chciałbym wsłuchać się w pewne plany 

dotyczące funkcjonowania tego lotniska. W którymś momencie w mediach pozwoliłem sobie na dosyć 

ostre stwierdzenie, że być może to ostatnia taka decyzja Sejmiku w tym zakresie i myślę, że wobec 

faktu nie tylko troski o budżet, należałoby Panie Marszałku, bo chyba  to do Pana akurat bezpośrednio 

to pytanie, przedłożyć nam jakiś plany dotyczące tegoż lotniska. Przykro mi także mówić, ale wobec no  

pewnej radości, słusznej Pani Marszałek z tytułu uzyskania absolutorium no niech to będzie łyżeczka 

dziegciu. Myślę, że obecny Zarząd przez te pół roku w zakresie Babimostu sukcesami za bardzo 

wykazać się nie może. My dzisiaj podejmujemy ważną dla samorządu decyzję odnośnie przekazania tej 

kwoty pieniędzy na Babimost. Myślę, że za parę miesięcy będziemy rozmawiali o przyszłorocznym 

budżecie i przynajmniej ja, ale i myślę, że i koleżanki i koledzy, oczekują w tym zakresie jasnych planów 

jeśli chodzi o lotnisko w Babimoście. Tak na marginesie to dobrze, że tu mamy internet. Ja chciałbym 

Państwu, no nie będę Państwa zanudzał, ale sobie w wyszukiwarce wpisałem Babimost, poprzedni 

Zarząd, itd. i mógł bym tutaj trochę Państwu radości wprowadzić cytując bardzo szumne wypowiedzi 

poprzedniego Marszałka, poprzednich członków Zarządu jakie to plany - Saksonia, Drezno - mieliśmy. 

Trzy lata zmarnowaliśmy według mnie i jesteśmy cały czas w tym samym punkcie w którym byliśmy. Z 

tych cytatów pozwolicie Państwo, że zrezygnuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, Pan Radny Andrzejczak. 

 

Radny Bogusław Andrzejczak: Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, ja chciałbym dla swojego 

wyjaśnienia kilka zagadnień w tej sprawie. Mianowicie mnie między innymi media pytają jak będziemy 

głosowali, co Klub i temu podobne? Ja sobie wyliczyłem w prosty sposób, że jeśli jest prawdą co media 

donoszą 3,7 miliona przy statystyce, którą Państwo podawali około 3 tys. pasażerów rocznie, czyli na 

pół roku 1500 pasażerów, to jeśli się te kwoty podzieli np. na tego statystycznego pasażera to wychodzi 

ok. 2,5 tys. złotych na pasażera, co oznacza, że za tyle pieniędzy to można dolecieć do Stanów 

Zjednoczonych i z powrotem i jeszcze trochę zostanie. Jak źle myślę to proszę mnie przekonać, że to 

jest nie prawda.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Odpowiadając mogę Panom 

powiedzieć, że wszystkie spółki dopłacają do biletów. Oczywiście Województwo również. I to jest 

kwestia wyboru decyzji i podjęcia decyzji nas wszystkich Radnych, że zgadzamy się na taką 

propozycję, która przedłuża życie tego lotniska. Jednocześnie musimy się zastanowić wspólnie, tak jak 

było to na spotkaniu poniedziałkowym, co dalej. Innego wyjścia tutaj po prostu nie ma. Dziękuję bardzo.  
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Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Jarosław Sokołowski: Proszę Państwa, może ja przez 

chwilkę zabrałbym głos, jeżeli Pan Przewodniczący pozwoli. Faktycznie przez pierwsze pół roku nie były 

loty przeprowadzane z Zielonej Góry do Warszawy. Między innymi dlatego, że nie mogliśmy pozyskać 

przewodnika. Mieliśmy również zbyt skromne fundusze w stosunku do tego jakie składane były oferty. I 

tak faktycznie zleciliśmy również strategię w zeszłym roku. Ta strategia została zaprezentowana 

ostatecznie na spotkaniu z Panem Marcem, Dyrektorem Przedsiębiorstwa Państwowego Porty 

Lotnicze. Strategia nie spełniła w dużej części tej roli, tego co żeśmy od niej oczekiwali. Prosiliśmy o 

naniesienie różnych uwag do tej strategii. W tej chwili rozpatrujemy czy nie będziemy wypowiadać tej 

umowy. Prawdopodobnie tą umowę zerwiemy, zależy to od prawników. Jesteśmy na etapie być może 

stworzenia własnej niezależnej strategii, tylko i wyłącznie dla Województwa Lubuskiego, nie dla kilku 

podmiotów, bo w tedy różne interesy się włączają: jedni chcą ją zrobić w ten sposób, inni w inny. Proszę 

Państwa jeżeli chodzi o wyliczenie te 2,5 tysiąca, myślę, że Pan Radny się tutaj pomylił. Faktycznie 

jeżeli jest 3600 pasażerów, a jest 3 miliony 700 dopłaty no to jest 1000 złotych, prawda? W zeszłym  

roku płaciliśmy 2 miliony 200 za całość przelotów, także to też troszeczkę inaczej wygląda. Miejmy 

nadzieję, że w tym roku tych przewozów będzie jak najwięcej. To jest samolot 33 miejscowy, zupełnie 

inny niż ten, który latał do tej pory - ten, którym ludzie bali się latać. Tamten był 19 miejscowy JET 

Sprinter. Jest SAAB 340 A. No myślę, że to również wpłynie na to, że więcej osób będzie chciało z 

niego skorzystać. Jeśli Państwo się zgodzicie na to przesunięcie, to pierwszy lot by się odbył 20 

czerwca o godzinie 7:30. Bilety będą kosztować na początku 149 złotych. W późniejszym okresie czasu 

199 i w drugiej taryfie 250 złotych. Bardzo dziękuję. 

 

Radny Bogusław Andrzejczak: Jedno zdanie, jeśli wolno. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Panie Radny Andrzejczak. 

 

Radny Bogusław Andrzejczak: Ten kontrakt będzie za 3,7 miliona na cały rok na te 3 tysiące 

pasażerów, czy na pozostałe 5 miesięcy od 30., bo w tedy wyjdzie jeszcze więcej jak 2,5 tysiąca na 

osobę.  

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Jarosław Sokołowski: On będzie na 6 miesięcy i 10 dni 

tak z tego wynika. 

 

Radny Zbigniew Kościk: Ja mam jeszcze. 
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Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny Kościk. 

 

Radny Zbigniew Kościk: No, nie jestem członkiem Komisji Gospodarczej. Proszę mi powiedzieć, jak 

wygląda kwestia no chyba bardzo bulwersująca, czyli tych tak zwanych darmowych biletów? Jak 

Państwo się do tego odnosicie?   

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Jarosław Sokołowski: Oczywiście, część biletów jest w 

puli samorządu województwa. Natomiast to nie oznacza, że z tych biletów będą korzystać tylko i 

wyłącznie urzędnicy. Z tych biletów będą korzystać osoby, które będą miały od nas upoważnienie do 

tego, aby z nich skorzystać. Będą również przeprowadzane różne eventy dotyczące promocji 

Województw Lubuskiego i na przykład młodzież gimnazjalna, licealna będzie mogła również z tego 

korzystać biorąc udział w konkursie wiedzy o Województwie Lubuskim, czy też konkursach o Unii 

Europejskiej na przykład. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Proszę, Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Proszę Państwa, tak jak dotychczas, ponieważ 

stworzyliśmy taki regulamin korzystania z tego bloku miejsc 5 w tej chwili to były wspólne miejsca z 

Miastem Zielona Góra. Mam nadzieję, że Miasto przystąpi również do spółki i tak jak przez wiele lat też 

będzie razem z nami wspierało przewozy pasażerskie. W ramach tego regulaminu wskazaliśmy, że  

mogą to być organizacje pozarządowe, jeżeli są to ważne wydarzenia w Warszawie. Mamy jednak 

nadzieję, bo te 5 miejsc było zawsze do wykorzystania jeżeli nie zostały wykupione, że poprzez aktywną 

promocję, zmianę jakości również tych usług, będziemy bilety sprzedawać w komplecie. Rozpoczyna 

się realizacja aktywnej promocji od dzisiaj praktycznie, jeżeli uchwała zostanie podjęta. Są różne 

przedsięwzięcia zaplanowane. Sami Państwo ocenicie. Mam nadzieję, że również ta strategia, którą w 

tej chwili analizujemy, nie spełnia naszych oczekiwań, bo trzeba sobie jasno powiedzieć, że nie zakłada 

ona takiego rozwoju o jakim myśleliśmy. Chcemy, żeby to było lotnisko wielofunkcyjne z 

wykorzystaniem naszych również rozmów i możliwości jakie niesie Ławica Poznań, bo jest to lotnisko 

wspomagające dla EURO 2012 i może też pełnić taką funkcję nie tylko z okazji EURO 2012. Są też 

prowadzone rozmowy z Zarządem BBI, przyszłego lotniska w Berlinie. Są  w tej chwili problemy, czego 

nie ukrywaliśmy na naszym spotkaniu roboczym z szefami Komisji, szefami Klubów. W całej Polsce ta 

strategia dotycząca rozwoju portów regionalnych w Polsce zrobiona pod dyktando praktycznie portów  

lotniczych przedsiębiorstwa państwowego, ale prowadzimy też rozmowy. Poprosiliśmy o wsparcie 

naszych polityków i trzeba powiedzieć, że zarówno politycy Platformy Obywatelskiej, ale również PIS-u i 
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SLD wspierają nasze działania w tym zakresie, chociaż wiemy, że przez kilka na pewno lat to lotnisko 

nie będzie się bilansowało, będzie nierentowne. Wiemy, że inne samorządy wojewódzkie dopłacają 

dużo więcej. Odbyła się wizyta studyjna w Rzeszowie. Wiem, że tam samorząd dopłaca w tej formie 

promocji województwa poprzez loty 24 miliony tylko do jednego połączenia, 24 miliony rocznie. 

Jesteśmy przekonani, nie chcę tu przedłużać tej rozmowy, że to warto, bo to lotnisko jest wpisane w 

koncepcję zagospodarowania przestrzennego kraju w Polskiej Strategii Regionów jest ono takim 

fundamentem, podstawą. Inwestorzy pytają się czy jest lotnisko, jak można do was dolecieć?  I czasami 

warto dla tego jednego inwestora mieć właśnie ten Port Lotniczy. Przylecieli właśnie inwestorzy 

niedawno do strefy w Nowej Soli. Też są bardzo zainteresowani  strefą w Nowym Kisielinie i też się 

pytają o lotnisko. To jest teraz podstawa rozwoju regionów. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo, Pan Robert Paluch. 

  

Radny Robert Paluch: Pani Marszałek słusznie stwierdziła, no bo skoro przez 6 miesięcy się nie dało  

za bardzo rozruszać tego lotniska przy tak ambitnych zamierzeniach, to się na pewno nie uda w 

najbliższych 3 miesiącach. A za chwilę Państwu przyjdzie konstruować budżet na 2012 rok. Jaką kwotę 

Państwo zamierzacie w tej chwili przeznaczyć na 2012 rok, jeżeli chodzi - zwał jak zwał - czy to jest 

promocja czy to jest jakieś inne wsparcie? Jaką kwotę? Domniemam: to będzie kwota 7 milionów 500 

tys. złotych, gdyby brać pewne proporcje pod uwagę, czy to będzie inna kwota? Druga sprawa: Pan 

Marszałek powiedział o czymś takim, że w wersji drugiej 250 złotych bilet. Co to jest ta wersja druga? 

Tak jakoś zrozumiałem. Wersja druga, czy wariant drugi? 250 złotych. Od czego to będzie zależeć? Bo 

jest gradacja: 140, prawie 200 i 250. To jest, nie wiem, w dwie strony, jakaś tam lepsza? O co tu 

chodzi?  

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Jarosław Sokołowski: To zależy od ilości wypełnienia w 

samolocie osób. Jeśli na przykład mamy 30 miejsc sprzedanych, zostają 3 ostatnie miejsca i jest duże 

zainteresowanie, to bilet kosztuje 250 złotych. Tak się wszędzie postępuje, że te ostatnie miejsca, jeżeli 

jest obłożenie oczywiście - zakładamy optymistycznie, że tak będzie - natomiast no w tej chwili jeszcze 

bym tego nie przesądzał. Cena 199 będzie ceną taką obowiązującą przez większy okres czasu. 

Natomiast jeśli chodzi o to pytanie pierwsze, które Pan zadał, chyba, że Pani Marszałek woli…  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Trudno powiedzieć, ponieważ tutaj sytuacja 

zmienia się w sposób dynamiczny. Dużo też zależy myślę od naszych partnerów, od Miasta również 

Zielona Góra. To Miastu powinno najbardziej zależeć na tym, aby przystąpić do spółki i utrzymać te 
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połączenia pasażerskie. To nie tylko jest rola samorządu województwa, a również innych samorządów, 

dlatego jutro będę obecna na Konwencje Wójtów, Burmistrzów i przedstawię taką propozycję budowy 

wspólnej spółki. Widzieliśmy takie budowy, mamy gotowe właśnie z Baden Baden. To nie jest tak, że 

tylko samorząd regionu sam dźwiga ten ciężar finansowy zwłaszcza. Tu musi być partnerstwo. To jest 

po pierwsze. Po drugie na naszym rynku lotniczym też pojawiają się nowi przewoźnicy. My coraz więcej 

wiemy na ten temat, wiemy w jaki sposób się rozwijają inne porty. To będzie też jeden z tematów 

wrześniowego Konwentu Marszałków, ponieważ w podobnej sytuacji jest wiele innych regionów i 

chcemy stworzyć taka wspólną, wspólne porozumienie w tej sprawie. Nie chcemy sami się boksować z 

Warszawą - Zielona Góra, Babimost. Jesteśmy za słabi. Już raz nam się udało przy zmianie algorytmu, 

którym dzielono środki finansowe oddziałów Narodowego Funduszu Zdrowia. Ta koalicja przyniosła 

efekt i ja mocno wierzę w to, że również takie wspólne porozumienie w sprawie portów regionalnych 

zmusi do myślenia tych, od których tak najbardziej wszystko zależy, tj. Przedsiębiorstwo Państwowe 

Port Lotniczy, Przedsiębiorstwo Państwowe LOT. Oni mają swoją strategię i wygląda na to, że rozwój 

takiego Portu lotniczego jak w Babimoście to niespecjalnie im pasuje w ich  strategii całej. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Jarosław Sokołowski: Myślimy także o wieloletniej 

uchwale o finansowaniu lotów. Jest to kwestia omówienia razem z Radnymi jakby ta sprawa mogła 

wyglądać. W tym mogłaby się kryć również odpowiedź na pytanie czy mogło by być  taniej? Ja  myślę, 

że w tedy z pewnością, bo skoro i tak mamy w tej chwili drożej niż w zeszłym roku, ale stosunkowo 

taniej niż przy pierwszym przetargu, to sadząc po tym, gdybyśmy oferowali przewoźnikom 3-4-letni 

kontrakt myślę cena byłaby znacznie niższa. A jaka, to dopiero odpowiedź przyniesie przyszłość.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, Pan Radny Zbigniew Kościk.       

 

Radny Zbigniew Kościk: Czy jest możliwość Panie Marszałku podpisania kilkuletniej umowy z którymś 

z przewodników, bo przy okazji sesji Sejmiku naszego Lubuskiego mamy okazję co chwilę poznawać  

innych przewoźników? Dzisiaj też goszczą. Nawet nie wiedziałem, że taki przewoźnik istnieje. Czy to 

nie byłaby właściwa jakby strategia w tym zakresie? 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Jarosław Sokołowski: Z pewnością tak uważamy. 

Również Pani Marszałek, z tego co wiem, ma podobne zdanie na ten temat. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze pytania do tego punktu? 

Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów.  
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku uwag proponuję 

przegłosować uchwałę. Kto jest za podjęciem uchwały – druk nr 101 proszę o podniesienie ręki i 

naciśnięcie przycisku zielonego. Kto jest przeciw proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku 

czerwonego. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Za 17, wstrzymało 

się 2, przeciw 2. Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Uchwała została podjęta przy 17 głosach „za”, 2 głosach „przeciw” i 2 głosach „wstrzymujących się”. 

Głosowało 21 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 r. w sprawie dokonania zmian 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2011 rok stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Do punktu 11 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2011-2024 – druk nr 102 wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Punkt 11 - Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego 2011-2024 – druk nr 102. Czy są 

wystąpienia Klubowe i zapytania? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o przeczytanie  

opinii  Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji jest 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań proponuję 

przystąpić do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie 

przycisku zielonego. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Za 18, wstrzymało się 2. Stwierdzam, że 

uchwała została podjęta.  

Uchwała została podjęta przy 18 i 2 głosach „wstrzymujących się”. Głosowało 20 radnych. 
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Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 r. w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2011-2024 stanowi załącznik nr 53 

do protokołu. 

 

Do punktu 12.   

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu 

terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie projektu realizacji boisk do plażowej piłki 

siatkowej – druk nr 103. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Punkt 12 - Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie 

projektu realizacji boisk do plażowej piłki siatkowej – druk nr 103. Mam tutaj Pana Dyrektora Glaza. Czy 

są pytania lub zapytania do tego projektu uchwały? Nie widzę. Proszę Pana Czesława Fiedorowicza o 

przedstawienie opinii Komisji.    

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: opinia 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku pytań przystępujemy do 

głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę o podniesienie 

ręki i naciśnięcie przycisku niebieskiego. Za 21, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała 

została podjęta. Dziękuję Panie Dyrektorze.  

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 21 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 r. w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej jednostkom samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie projektu 

realizacji boisk do plażowej piłki siatkowej stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

 

 

 



59 
 

Do punktu 12a.   

Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Punkt 12a - Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”. Ja pozwolę sobie odczytać ten projekt uchwały. Jest 

to druk nr 109. Posiadają go już Państwo w Internecie, także ci Radni, którzy śledzą internet i uchwały 

mogą sobie już w postaci elektronicznej ta uchwałę przeczytać. Ja pozwolę sobie ją odczytać w całości, 

żeby nie było żadnych wątpliwości. Przypomnę, że w przerwie było posiedzenie Kapituły.  

Przewodniczący Sejmiku odczytał treść projektu uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za 

Zasługi dla Województwa Lubuskiego” - druk nr 109, który stanowi załącznik nr 57 do protokołu, a 

następnie zwrócił się z zapytaniem: są pytania? Nie. Wobec tego kto z Państwa jest za podjęciem 

uchwały proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i 

nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Chcę przypomnieć, że 27 czerwca jest uroczysta sesja w Gorzowie i tam zostaną wręczone Odznaki 

Honorowe za Zasługi dla Województwa Lubuskiego. Za 21, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że 

uchwała została podjęta. 

Uchwała została podjęta jednomyślnie. Głosowało 21 radnych. 

 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 czerwca 2011 r. w sprawie nadania „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Do punktu 13.   

Przyjęcie protokołu z IX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: przypominam, że protokół z IX sesji Sejmiku był 

dostępny do wglądu podczas dzisiejszej sesji. Czy mają Państwo uwagi do protokołu? Nie widzę. Kto 

jest za przyjęciem protokołu z sesji IX proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć  

przycisk niebieski. Za 21, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że protokół z IX sesji Sejmiku  

został przyjęty.  

Protokół został przyjęty jednomyślnie. Głosowało 21 radnych. 
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Do punktu 14. 

Sprawy różne.  

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Punkt 14 - Sprawy różne. Czy ktoś zabiera głos? Ja chcę 

przypomnieć tylko, że 27 czerwca jest sesja uroczysta w Gorzowie Wlkp., a 4 lipca jest proponowana 

sesja robocza. Również przed sesją 4 lipca proponuję spotkanie Prezydium i Przewodniczących Klubów 

i mamy dalsze wnioski o nadanie Odznaki Honorowej za Zasługi dla województwa Lubuskiego, także 

proszę również członków Kapituły tej odznaki, żeby byli przygotowani na półgodzinne spotkanie. 

Ponieważ to jest sesja robocza godzina będzie najprawdopodobniej 11 i również przed godziną 11 będą 

mogły odbywać się Kluby. I to w zasadzie  wszystko z mojej strony. Na temat spotkania szkoleniowego 

w Łagowie wiecie Państwo, otrzymali Państwo już zawiadomienia na sesję uroczystą, na sesję roboczą 

również wyjdą i na temat szkolenia Radnych również. Proszę, czy są sprawy różne? Radny Grabarek. 

 

Radny Grzegorz Grabarek: Ja mam takie zapytanie w sprawach różnych: chodzi o odpowiedz na 

złożone interpelacje. Jedna interpelacja dotyczyła wsi Popowo - zbiorniki po smole na stacji PKP. 

Przyszło pismo do mnie, że  zostało wysłane pismo do dyrekcji Kolei Państwowych no i nie ma żadnych 

odpowiedzi i żadnych ruchów tam nie widać i kolejny raz Pani Sołtys Popowa mnie tutaj zobligowała. I 

następnie składałem jedną interpelację w sprawie lewoskrętu na drodze S3 i bodajże 24 z Poznania. 

Też do dzisiaj nie otrzymałem odpowiedzi. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Kiedy to było Panie Radny? Z 

poprzedniej sesji? Sprawdzimy to i poinformujemy Pana Panie Radny.  

 

Radny Grzegorz Grabarek: Sprawa tych zbiorników kolejowych to było 2 sesje do tyłu, a na ostatniej 

sesji na temat lewoskrętu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Dobrze, zajmiemy się tym. Dziękuję bardzo. Czy ktoś z 

Państwa ma w tym punkcie jeszcze jakieś uwagi? Nie.  
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Do punktu 15.   

Zamknięcie obrad X sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, zamykam obrady X zwyczajnej sesji 

Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010 – 2014. Dziękuję Radnym, zaproszonym gościom i 

wszystkim obecnym za udział w jej obradach. 

 

 

Protokół sporządzili: 

Małgorzata Hellmann 
Zbigniew Żbikowski 
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